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Қасым-Жомарт Тоқаевқа ком-
панияның 2023 жылғы операциялық 
және қаржылық қызметінің қоры-
тындысы туралы есеп берілді.

Берілген мәліметтерге сәйкес, 
былтыр «Қаз МұнайГаз» 2022 
жылмен салыстырғанда негізгі 
&н дірістік к&рсеткіштер бойынша 
&сімге қол жеткізген.

Президентке Қазақстан мұ-
найының экспорттық бағыттарын 
дамыту ісі ж&нінде баяндалды. 
Атап айтқанда, Германияға және 
+зербайжан бағытына «Баку 
– Тбилиси – Джейхан» мұнай 
құбыры арқылы шикізат жеткізіле 
бастады. Сондай-ақ Біріккен Араб 
+мірліктеріндегі серіктестермен 
бірлесіп, танкер флотын кеңейту 
жұмыстары жүргізілді.

Мемлекет басшысына тауарлық 
газ &ндірісін арттыру және ішкі 
нарыққа мұнай &німдерін үздіксіз 
жеткізуді қамтамасыз ету, сондай-ақ 
инвестиция тарту, мұнай-газ хи-

миясы жобаларын дамыту ж&ніндегі 
тапсырмаларының орындалу 
барысы жайында мәлімет берілді.

Сонымен қатар Мағзұм 
Мыр зағалиев Каспий теңізінің 
қа зақ стандық секторындағы 
«Қаламқас-теңіз, Хазар, +уезов» 
теңіз жобасы мен ұлттық компа ния-
ның геологиялық барлау бағдарла-
масының қалай жүріп жатқанын 
жеткізді.

Мемлекет бас шысы инвести-
циялық жобаларды жүзеге 
асыру, к&мірсутегі экс пор тының 
бағыттарындағы тұрақты лықты 
қамтамасыз ету және геоло гиялық 
барлау жұмыстарының ауқымын 
кеңейту ж&нінде бірқатар нақты 
тапсырма берді. Президент ұлттық 
компанияның мұнай-газ химиясын 
дамытуға бағытталған жұмысына 
ерекше мән беру қажет екенін айтты.

М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
 а с ы м - Ж о м а р т  Т о � а е в 
«Бәйтерек» �лтты� бас�ару-
шы хол дингі» А бас�арма 
т!ра"асы Н�рлан Бай ба за-
ровты �абылдады.  

Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
холдингтің 2023 жылғы қызметінің 
нәтижесі, соның ішінде кәсіпкерлік 
пен агро&неркәсіп кешеніне қолдау 
к&рсету, халықты тұрғын үймен 
қамтамасыз ету жұмыстары ж&нінде 
есеп берілді.

Президентке былтыр холдинг 
активінің &сімі 12 пайыз болғаны 
туралы баяндалды. Компаниялар 
тобының инвестициялық және 
кредиттік портфелі 10 пайызға 
артқан. Ал таза табысы 7 пайызға 
жетіп, 400 миллиард теңгеден асқан.

Нұрлан Байбазаровтың 
айтуынша, экономиканың нақты 
секторын дамыту шеңберінде 
«Бәйтерек» ірі жобалар мен лизингтік 
мәмілелерді қаржыландыру 
к&рсеткішін 24 пайызға, микро, 
шағын және орта бизнестегі 
жобаларды қаржыландыру жоспарын 
42 пайызға асыра орындады. 
Қазақстанның Даму банкі мен 
>неркәсіпті дамыту қорының желісі 
бойынша 300 жоба мен лизингтік 
мәміле қаржыландырылып, 1 061 
триллион теңге игерілді. Бұл – 

рекордтық к&рсеткіш. Агро&неркәсіп 
кешеніне 554,7 миллиард теңге 
инвестиция құйылып, жоспарланған 
к&лемнен 11 пайызға асты. 
Сондай-ақ 2023 жылы холдингтің 
еншілес компаниялары арқылы 
құрғақшылық пен ылғалдың 
шамадан тыс болуы нан зардап 
шеккен 1,1 мың фермерге 48 
миллиард теңге сомасында к&мек 
к&рсетілді.

Мемлекет басшысына был-
тыр холдинг арқылы 2 миллион 
шаршы метрден астам тұрғын 
үй пайдалануға берілгені ж&нін-
де баяндалды. Тұрғын үй секто-
рына 317,6 миллиард теңге ин-
вестиция салынған. «Отбасы 
банк» акционерлік қоғамының 
ипотекалық бағдарламалары 

аясында жалпы сомасы 1 триллион 
теңгеден астам қарыз берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
«Бәйтерек» холдингінің бастама-
ларын жүзеге асыру нәти жесінде 
оның ел экономикасына қосатын 
үлесі жыл соңына қарай 2022 
жылмен салыстырғанда екі есе 
артатыны жа йында баяндалды.

Мемлекет басшысы экономи-
калық &сім мен халықтың тұрмыс 

сапасын жақсарту үшін жаңа бағдар-
ламаларды іске қосу және кешенді 
тәсілдерді қолдану маңызды екенін 
атап &тті. Сонымен қатар холдингтің 
экономиканы әртараптандыру және 
стратегиялық мәні зор салаларды 
дамыту бағытындағы жұмысын 
жандандыру ж&нінде бірқатар 
тапсырма берді.

Мемлекет басшысы %лтты� �ауіпсіз-
дік комитетіні' т!ра"асы Ермек Са"ым-
баевты �абылдады.  

Президентке ведомствоның 2023 жылы 
атқарған жұмысының негізгі нәтижелері мен 
алдағы кезеңге арналған жоспары туралы 
мәлімет берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа былтыр ҰҚК 
б&лімшелері елімізде екі террорлық әрекеттің 
және шетелдің арнаулы қызметтерімен бірге 
&зге мемлекеттердің аумағында үш лаңкестік 
акцияның алдын алғаны ж&нінде баяндалды. 
Лаңкестік және экстремистік қылмыстар 
жасағаны үшін 43 адам сотталды. Жыл бойы 
Ұлттық қауіпсіздік комитетінің үйлестіруімен 
терроризмге қарсы 208 командалық-штабтық 
және 196 жедел-тактикалық оқу-жаттығу 
жиыны &ткен.

Ермек Сағымбаев экономикалық қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету және жиі кездесетін сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы күрес жұмыстарының 
нәтижесі ж&нінде айтты. Қабылданған шаралар 
нәтижесінде жалпы 1,5 триллион теңгеден 
астам қаржы түскен, соның ішінде мемлекеттік 
бюджетке қайтару бастамасы аясында 680 
миллиард теңгеден аса қаржы қайтарылды.

Сонымен қатар кездесуде Ішкі істер ми-
нистрлігімен бірлесіп, ұйымдасқан 15 қылмыстық 
топ қызметінің жолы кесілгені, сондай-ақ 681 
қару мен 85 мыңнан астам оқ-дәрі тәркіленгені 
туралы айтылды.Есірткі бизнесіне қарсы іс-
қимыл бойынша 36 зертхана жойылды. 34 
халықаралық және 32 &ңірлік есірткі арнасына 
тосқауыл қойылып, 3,6 тонна есірткі тәркіленді.

ҰҚК халықаралық ынтымақтастық аясында 
шетелдік әріптестерімен бірқатар операцияны 
жүзеге асырды.

Мемлекеттік шекараны күзету саласында 
құқық бұзған 31 мыңнан астам адам ұсталған. 
Қару-жарақ, оқ-дәрі және есірткі алып &туге 
қатысты 739 әрекетке, сондай-ақ жалпы сомасы 
11,7 миллиард теңге болатын валюта мен алтынды, 
сомасы 12,6 миллиард теңгені құрайтын тауарды 
тасымалдауға жол берілмеді.

Ұлттық қауіпсіздік комитетінің техникалық 
б&лімшелері мемлекеттік органдардың ресурс-
тарына және елдің маңызды стратегиялық 
инфрақұрылым нысандарына жасалған 86,3 
миллион кибершабуыл мен 2156 DDoS-шабуылды 
тойтарған. Кездесу соңында Қасым-Жомарт 
Тоқаев Ұлттық қауіпсіздік органдары қызметінің 
бағыттары бойынша бірқатар нақты тапсырма 
берді

ГЕОЛОГИЯЛЫҚ БАРЛАУДЫ 
КЕҢЕЙТУ ҚАЖЕТ

Президент асым-Жомарт То�аев «аз М�най Газ» %К» А бас�арма т!ра "асы Ма"з�м 
Мырза"алиевті �абылдады.  

ЖАҢА БАҒДАРЛАМАЛАРДЫ 
ІСКЕ ҚОСҚАН ЖӨН

ҰЛТТЫҚ ҚАУІПСІЗДІК – 
БАСТЫ НАЗАРДА

Т/ркістан облысында"ы білім саласыны' ол�ы лы�-
тары жайлы жиі еститін болды�. Жуырда "ана «Ма�-
таарал және Бәйдібек ауданды� білім б!ліміні' есеп-
шілері 1,8 млрд те'гені жым �ыр ды» деген а� парат 
тара"ан. аржылы� мониторинг агенттігі Т/р кістан 
облысы бойынша департаменті облыс прокура тура-
сыны' /йлестіруімен және әкімдікті' атсалысуы мен 
екі ауданда"ы былы�ты аны�тады. азір Ма� таарал 
ауданды� білім б!ліміні' есепшілерін 1,2 млрд те'ге 
және Бәйдібек ауданды� білім б!ліміні' есеп шілері 
600 млн те'ге к!лемінде сеніп тапсырыл"ан м/лікті 
за'сыз иемдену фактісі бойынша сот�а дейінгі тергеп-
тексеруді баста"ан.

БІЛІМ 
САЛАСЫНДАҒЫ 

БЫЛЫҚ

Жайылым бар,

ЖАЙЛАНҒАНЫ
САНАУЛЫ

аза�стан-
да жайылым жерлер 

ж!нінен тапшылы� жо�: ол 
елімізді' 184 миллион гектар 

аума"ын алып жатыр. Я"ни, барлы� 
ауыл шаруашылы"ы жеріні' 84%-ын 

��райды. Жайылымдарыны' к!птігі бой-
ынша бізді' еліміз д/ниеж/зінде бесінші 
орында. алауын тапса, республикамыз 

етпен б/кіл әлемді асырап, мал шару-
ашылы"ы !німдеріні' ірі !ндірушісі мен 

экспорттаушысына айнала алады. 
Онда неге мал !сіруші ауылды�тар 

мен шаруашылы�тар"а 
жайылым жер �ат?  

(Жалғасы 4-бетте) 
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СЕНАТ ТӨРАҒАСЫ АӨСШК 
БАС ХАТШЫСЫМЕН КЕЗДЕСТІ

АҚТӨБЕДЕ ЖЕТІ ІРІ ЖОБА 
ІСКЕ ҚОСЫЛДЫ

САЛАМАТТЫ ӨМІР САЛТЫН 
ҰСТАНУ КЕРЕК

Сенат Т�ра�асы Мәулен �шімбаев Азия-
да�ы �зара іс-%имыл және сенім шаралары 
ж�ніндегі ке+есті+ Бас хатшысы �айрат 
Сарыбаймен кездесті.

Мәулен �шімбаев Бас хатшыға ілтипат білдіріп, 
бүгінде А�СШК-нің р"лі артып келе жатқанын және 
"зара ынтымақтастықты одан әрі нығайтуға мүдделі 
екенін атап "тті. Сондай-ақ палата Спикері кеңестің 
Астанада "ткен VI саммитінде айтылған бастамаларға 
назар аударып, оны толыққанды халықаралық ұйымға 
айналдыруды к"здейтін Жол картасын іске асыру 
тетіктеріне тоқталды.

«2022 жылы Астанада "ткен саммит кезінде 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақ-
станның 2022-2024 жылдары ұйымға т"рағалығы 
кезеңіне арналған басымдықтарды айқындап берді. 
Олардың қатарында Еріктілер қозғалыстары к"шбас-
шы ларының слетін "ткізу, мүше мемлекеттердің 
жетекші университеттерінің әріптестік желісін құру, 
экология мәселелері бойынша жоғары деңгейлі 
конференция ұйымдастыру, орнықты "зара байланыс 
ж"ніндегі кеңес құру сияқты бастамалар бар. Сенат 
кеңесті институционалды тұрғыдан дамытуға арнал-
ған міндеттерді іске асыруға заңнамалық қолдау к"р-
сетуге дайын», – деген Мәулен �шімбаев қазір 
палатаның тұрақты комитеттері мен ұйым арасында 
тығыз байланыс қалыптасқанын тілге тиек етті.

Кездесу барысында тараптар Қазақстанның 
А�СШК-ге т"рағалығына қатысты мәселелерді 

талқылады. Одан б"лек, жылдан жылға ұйымның 
географиясы мен қызмет аясының кеңейіп келе 
жатқаны айтылды. Нақты айтқанда, эпидеми ология-
лық қауіпсіздік, денсаулық сақтау, фармацевтика, 
ақпараттық және коммуникациялық технологиялар 
қауіпсіздігі сияқты ынтымақтастықтың жаңа басым 
бағыттары енгізілді.

Сонымен қатар кездесуде "ркениеттер мен діндер 
арасындағы диалогті дамыту мәселесі кеңінен с"з 
болды. Осыған орай Мәулен �шімбаев �лемдік және 
дәстүрлі діндер к"шбасшыларының съезін дамытудың 
2033 жылға дейінгі тұжырымдамасы ж"нінде айтып, 
алдағы уақыттағы бірлескен жұмыстың бағыт-бағда-
рына назар аударды.

«Қазақстанның бастамасымен құрылған �лемдік 
және дәстүрлі діндер к"шбасшыларының съезіне 
был тыр 20 жыл толды. Былтырғы қазан айында 
Астанада съезді дамытудың алдағы 10 жылға арналған 
тұжырымдамасын қабылдадық. Бұл ретте, съезд 
хатшылығы дінаралық және "ркениетаралық диа логті 
одан әрі нығайту үшін халықаралық ұйым дармен 
ынтымақтастықты арттыруға мүдделі. Біз ұйымның 
сенім шаралары каталогында "ркениеттер, мәде-
ниеттер және діндер арасындағы диалогті дамытуға 
баса мән берілгенін білеміз. Осы бағытта бірлесіп 
жұмыс істеуге болады деп есептеймін», – деді Мәулен 
�шімбаев.

Сондай-ақ Сенат Т"рағасы Мемлекет басшы-
сының бастамасымен елімізде жүргізіліп жатқан 
реформаларды іске асыру аясында палата атқарып 
отырған заңнамалық жұмыстар ж"нінде айтты.

«AMANAT» партиясы Шымкент қалалық фили-
алы ның т"рағасы Бахадыр Нарымбетов атап "ткен-
дей, ақпараттық кеңістіктегі жүйелі жұмыс депу-
таттар үшін азаматтармен кері байланысты жақсар-
тудың тиімді тәсілдерінің бірі саналады.

«Сайлаушыларымыздың мүддесін қорғау 
кезінде атқарылған жұмыстың нәтижесі туралы 
жұрт шылық ты хабардар етіп қана қоймай, халық 
қалаулылары қызметінің ашықтығын к"рсету де 
маңызды. Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев атап "ткендей, еліміз ашық диалог арқылы 
дамиды. Осы мақсатта партия жаңа саяси мәде-
ниетті, оның ішінде депутаттар мен сайлаушылардың 
қарым-қатынас механизмін ілгерілетуге к"мек-
теседі», – деді ол.

Оқыту жұмысын «AMANAT» партиясының 
Саяси менеджмент академиясы ұйымдастырды. 
Тренер ретінде TuraNews порталының бас редакторы 
Алмас Тоқабаев, Kozildirik Media Group PR-
агенттігінің басшысы Ерлан Мүсіпов, Basnews.kz 
порталының бас редакторы Рамазан Дәулетбаев 
сынды масс-медиа саласындағы танымал 
сарапшылар дәріс "ткізді. Осыған ұқсас семинар-
тренингтер биыл қаңтар-сәуір айлары аралығында 
еліміздің барлық "ңірінде ұйымдастырылады. 

«Семинарда к"п пайдалы ақпарат алдық. 
Партия ұйымдастырған бұл оқыту жұмысы аса 
қажет әрі маңызды шара екенін атап "ткім келеді. 
Мұның бәрі бізге – депутаттарға "те пайдалы. 

Қызмет барысында әлеуметтік желілерді қолданып, 
халыққа барынша жақындай түсеміз.  Билік пен 
халық арасындағы к"пір боламыз», – деді Шымкент 
қалалық мәсли хатының депутаты, «AMANAT» 
фракциясының мүшесі Мұратәлі Қалмұратов.

Ұйымдастырушылардың айтуынша, қазір мәс-
лихат депутаттарына партиялық вертикальға толық 
қосылуға, әдіснамалық және ұйымдастырушылық 
қолдауды пайдалануға мүмкіндік беру маңызды. 
Оқытуға қатысушылардың айтуынша, ақпараттық 
кеңістікте сайлаушылардың мүддесін білдірудің 
тиімділігін арттыру жұмысы әлеуметтік-экономика-
лық бағдарламаларды жүзеге асыру ісіне оң әсер 
етуі мүмкін.

Еске сала кетейік, былтыр маусым айының 
соңын да «AMANAT» партиясынан сайланған 
барлық деңгейдегі мәслихат депутаттарының 
бірінші респуб ликалық форумы "тті. Оның 
жұмысына 3 мың ға жуық адам қатысты. Оның 2,5 
мыңы – жергілікті "кілді органдардағы «AMANAT» 
партиясының депу таттары немесе еліміздегі 
барлық мәслихат депу таттарының 77%-ы. Форум 
аясында делегаттар үшін панельдік оқыту 
сессиялары ұйымдастырылды. Спи керлер Үкімет 
мүшелері – министрлер мен вице-министрлер, ал 
модераторлар – Мәжіліс депутаттары болды. Сол 
кезде партиялықтар жергілікті "зін-"зі басқару 
туралы заң жобасының балама нұсқасын әзірлеу 
туралы бастама к"терді.

МӘСЛИХАТТЫҢ 
МӘРТЕБЕСІ КҮШЕЙЕДІ

«AMANAT» партиясынан сайлан�ан барлы% де+гейдегі мәслихат депутаттарын о%ыту 
ба�дарламасы жал�асуда. Атап айт%анда, Шымкент %аласы мәслихатыны+ депутаттары 
«Мәслихат депутаттарыны+ %ызметін саяси SMM ар%ылы ілгерілету» семинар-тренингін 
ая%тады. Іс-шара барлы% де+гейдегі мәслихаттарды+ 2 600-ден астам депутаты 9шін 
партияда к�зделген халы% %алаулылары корпусын жа+арту стратегиясыны+ ажырамас 
б�лігі саналады.

«AMANAT» партиясыны+ «Халы%пен 
бірге» сайлауалды ба�дарламасы аясында 
А%т�беде жеті ірі жоба іске %осылды. Жол 
картасы бойынша 2027 жыл�а дейін осын-
дай 56 нысанды іске %осу жоспарланып 
отыр.  

�ңірде іске қосылған бірегей жобалардың 
бірі – қазақстандық мұнай жабдықтары зауыты. 
Был тырғы жылдың басында "ндіріс орнында жаңа 
цех іске қосылған болатын. Зауытта мұнай кен 
орын дарына қажетті құбырлар, бұрғылау мен 
фонтанды арматуралар шығарып, еліміздің мұнай 
компания ларын отандық "німмен қамтамасыз етіп 
отыр. Инвес тициялық жоба құны 7 миллион 
долларды құрады. Кәсіпорында екі жүзге жуық адам 
тұрақты жұмыспен қамтылған.  

«Зауытқа 2019 жылы келдім. Биылдан бастап 
токарь болып жұмыс істеймін және шебердің 

міндетін атқарамын. 2018 жылы іске қосылған 
үшінші цехта 9 адам еңбек етеміз. Мұндағы станок-
тың к"бі адам к"мегімен жұмыс істейді. Бір станок 
материалды жонып берсе, екіншісі теседі, үшіншісі 
резьба істейді. Солай жүйелі түрде жұмыс істейміз. 
Ал былтыр іске қосылған 4-цехтағы ста нок тың к"бі 
компьютермен жабдықталған. Бағ дарлама құрыл-
ғаннан кейін құрылғылар автоматты түрде "зі 
жонады», – дейді цех шебері Азамат Шәмшиев. 

Сондай-ақ Жол картасы аясында "ңірімізде 
бірнеше әлеуметтік нысан пайдалануға берілді. 
Оның ішінде Заречный елді мекенінде емхана 
ғимараты жаңартылып, екі қалалық мектепке жап-
сар лас құрылыс жұмыстары жүргізілді. Ұн ком-
бинаты мен сүт "німдерін шығаратын зауыт жаң-
ғыр тудан "тті. Биыл облыс орталығында бес жаңа 
мектептің құрылысы басталады. Инвестиция тарту 
арқылы қалада тамақ қалдықтарын қайта "ңдеу 
зауытын салу жоспарда бар.

Сенатты+ �леуметтік-мәдени даму 
және �ылым комитетіні+ депутаттары 2022 
жыл�ы 2 желто%санда�ы «�олжетімді және 
тиімді денсаулы% са%тау ж9йесі» та%ырыбы 
бойынша >кімет са�атында %абылдан�ан 
?сынымдарды іске асыру нәтижесіне 
арнал�ан ке+ейтілген отырыс �ткізді.

Сенат комитетінің т"рағасы Нұрт"ре Жүсіп 
отырысты аша келіп, Үкімет сағаты барысында 
дәрігерлерді даярлау, медициналық кадрлардың 
жетіс пеушілігі, медициналық мекемелерді жа-
ра қтандыру, халықты сапалы медициналық қызмет-
термен кеңінен қамтамасыз етудегі денсаулық 
сақтау жүйесінің "зекті мәселелері талқыланғанын 
атап "тті.

«Бүгінгі жиынымыздың мақсаты «Қолжетімді 
және тиімді денсаулық сақтау жүйесі» тақырыбы 
бойынша Үкімет сағатында қабылданған ұсыным-
дарды іске асыру мәселелері бойынша құзырлы 
мемлекеттік органдардың есептерін тыңдау. Мемле-

кет басшысы "зінің Жолдауларында әрдайым отан-
дық медицинаны дамытуға қатысты, жалпы денсау-
лық сақтау мәселелеріне жиі тоқталып келеді. Атап 
айтқанда, халыққа қолжетімді әрі сапалы ме ди цина 
сияқты негізгі қағидаттарға назар ауда рады. Ұлт 
денсаулығы, азаматтарымыздың сала матты "мір 
салтын ұстануы, біз үшін "те маңызды», – деп атап 
"тті Нұрт"ре Жүсіп.

Шара барысында Денсаулық сақтау министрі-
нің орынбасары жұқпалы емес аурулардан мезгілсіз 
"лім қаупін азайту үшін медициналық к"мек 
к"рсетуді жетілдіру ж"ніндегі Жол картасы жүзеге 
асқанын, онда кадр даярлау және біліктілікті 
арттыруды жетілдіру ж"ніндегі бағыттар к"здел-
генін, сондай-ақ әйелдер мен балаларды сауықтыру, 
аурулардың алдын алу, емдеу мен оңалтуды ұйым-
дастыру ж"нінде шаралар қабылданып жатқаны 
туралы айтты.

Отырысқа �леуметтік медициналық сақтандыру 
қорының "кілдері, денсаулық сақтау саласындағы 
отандық және халықаралық сарапшылар қатысты.



№12 (4406)
1 А�ПАН 2024 БЕЙСЕНБІ 3МӘЖІЛІС

Нұрлан ҚОСАЙ

Мәжіліс Спикері  Ерлан �ошанов-
ты� т�ра!алы!ымен кеше Парла-
мент Мәжілісіні� кезекті жалпы 
отырысы �тті. Онда 6 мәселе &арал-
ды. Олар – к'зет &ызметі, сатып алу 
және за�намалы& актілерді норма-
ларды� арты& (шамадан тыс) за�-
намалы& регламенттелуі т/р!ысы-
нан ревизиялау, 5кімшілік &/&ы&-
б/зу шылы& туралы кодекске �з-
герістер енгізу, трансферттік ба!а 
белгілеу мәселелері (екінші о&ы-
лым), Еуразиялы& экономикалы& 
ода&пен және :збекстанмен хатта-
маны ратификациялау туралы за� 
жобалары. 

Екінші оқылымда қабылданған транс-
ферттік баға белгілеу мәселелері бойынша 
Қаржы және бюджет комитетінің мүшесі, 
жұмыс тобының жетекшісі &діл Жұбанов 
айтып берді. 

«Трансферттік баға мәселелері бойынша 
түзетулерге бес тұжырымдамалық бастама 
енгізіледі. Біріншіден, нарықтық бағаны 
анықтау әдістерін қолдану жетілдіріледі. 
Салық т0леуші үшін де, тексеруші органдар 
үшін де әкімшілік шығындарды азайтуға 
мүмкіндік беретін халықаралық мәміленің 
сипатына байланысты сол немесе басқа 
әдісті дәлірек анықтау ұсынылады. Екін-
шіден, нарықтық диапазонды анықтау 
механизмі қайта қаралды. Экстремалды 
мәндерді қоспағанда, оны нақты бағаларға 
дейін қысқарту қарастырылады», – деді 
&.Жұбанов.

Сондай-ақ капиталды шығаруға бақы-
лауды күшейту үшін тараптардың 0зара 
байланысын анықтау кеңейтілді. Елдің 
тауар биржаларында жасалған мәмілелердің 
трансферттік баға белгілеуін бақылау 
қарастырылған. Сонымен қатар есеп беру 
талаптары 0згереді. Енді бейрезидент 0зара 
байланысты тұлғалармен мәмілелерді 
жүзеге асыратын барлық салық т0леушіге 
жүктеледі.

«Ұсынылып отырған 0згерістер 
әділ нарықтық бағаны анықтау арқылы 
халықаралық іскерлік операцияларда 
мемлекет кірісін арттыруға бағытталған. 
Ең бастысы, олар капиталды әкетуге 
және салықтан жалтаруға жол бермеуді 
к0здейді», – деді &. Жұбанов. Дауыс беру 
қорытындысы бойынша депутаттар заңды 
қабылдап, Сенаттың қарауына жіберді. 

 Бұдан соң Мәжіліс 2014 жылғы 29 ма-
мырдағы Еуразиялық экономикалық одақ 

туралы шартқа 0згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы хаттаманы ратификациялады. 
Құжат туралы Сауда және интеграция 
министрі Арман Шаққалиев баяндама 
жасады. Ол отандық кәсіпкерлер электронды 
цифрлық қолтаңба арқылы ЕАЭО-ға мүше 
мемлекеттердің электронды сатып алуларына 
қатыса алатынын, тауарлардың импорты 
мен экспортына электронды форматта 
рұқсат беру мүмкіндігі қарастырылғанын 
және басқа да 0згерістер барын айтты.

 «Еуразиялық экономикалық одақ 
елдерінің одақтың бірыңғай тізімінде 
болмаған зиянды организмдерге қатысты 
шұғыл фитосанитариялық шаралар 
енгізіледі. Бұл ретте тараптар мұндай 
ша раның енгізілгені туралы қалған елдерді 
алдын ала хабардар етуі тиіс. Мұндай 
жағдайларда 0зара хабарлау тәртібін 
комиссия әзірлеп бекітеді. Еуразиялық 
үкіметаралық кеңеске тұтынушылардың 
құқығын қорғау үшін мүше мемлекеттердің 
бірлескен іс-қимыл бағдарламасын бекіту 
құқығы беріледі. Бұл ретте тұтынушылардың 
құқықтарын қорғау функциясы ұлттық 
құзырет болып қала береді», – деді ол.

Сондай-ақ депутаттар 2000 жылғы 
7 шілдедегі Қазақстан мен @збекстан 
үкі меттері арасындағы Азаматтардың 
0зара сапарларының шарттары туралы 
келісімге 0згерістер енгізу туралы хаттаманы 
ратификациялады. Ішкі істер министрі 
Ержан Сәденов құжатта тараптардың 
азаматтары үшін бірдей негізде уақытша 
есепке тұрмай, екі ел аумағында 30 күн 
болу мерзімі белгіленгенін айтты.

«Мерзім аяқталғаннан кейін олар 
уақытша тұруға рұқсат алуға міндетті. 
Негізгі себептері – жұмыс, емделу, оқу, 
кәсіппен айналысу. Осылайша, біз к0ші-
қонды бақылаймыз. Одан басқа болу 

мерзімдерін жаңарту мәселесі шешілмек. 
Бірақ олар алты ай ішінде 90 тәуліктен 
аспауы тиіс», – деді Е.Сәденов.

Мәжіліс комитеттері бірқатар заң 
жобасын жұмысқа қабылдады: күзет қызметі 
мәселелері бойынша; сатып алу және 
заңнамалық актілерді нормалардың артық 
(шамадан тыс) заңнамалық регламенттелуі 
тұрғысынан ревизиялау мәселелері туралы 
заң жобасы мен оған ілеспе түзетулер. Бұдан 
б0лек, Мемлекет басшысының тұрмыстық 
зорлық-зомбылыққа қарсы жауапкершілікті 
күшейту туралы тапсырмасын орындау 
үшін депутаттардың бастамасымен әзір-
ленген әйелдердің құқықтары мен бала-
лардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
мәселелері туралы заң жобасы мен оған 
ілеспе түзетулер бар. Мәселен, &кімшілік 
құқықбұзушылық туралы кодекске 0з-
герістер енгізуде депутаттар ұрып-соғуды 
және денсаулыққа жеңіл зиян келтіруді 
қазіргі әкімшілік жауапкершіліктен қыл-
мыстық жауапкершілікке жатқызу және 
жазасын әлдеқайда қатаңдату, сондай-ақ 
жәбірленушінің 0тінішін күтпей-ақ зор-
лық-зомбылық туралы кез келген ақ  парат 
негізінде тиісті шараларды қа был  дау құқығын 
беру сынды негізгі нормаларды ұсынып 

отыр. Егер заң қазіргі нұсқада қабылданар 
болса, отбасында зорлық-зомбылық жасаған 
адамдардың агрессивті мінез-құлқын 
0згерту үшін сотқа психологиялық к0мек 
к0рсетуді міндеттеу уәкілеттілігі берілмек. 
Одан б0лек, педофилдерді 0мір бойы бас 
бостандығынан айыру ұсынылып отыр. 
Суицидті насихаттау немесе суицидке 
итермелеу үшін қылмыстық жауапкершілік 
енгізіледі, балаларға арналған интернаттық 
ұйымдарға алдын ала ескертпей-ақ, кез 
келген уақытта оларды тексеру және тағы 
да басқа маңызды нормалар бар.

Жалпы отырыс соңында мәжілісмендер 
жауапты мемлекеттік органдарға 0зекті 
әлеуметтік-экономикалық мәселелер 
бойынша 21 депутаттық сауал жолдады. 
Депутат «AMANAT» партиясы фракциясы-
ның Мәжі лістегі жетекшісі Елнұр Бей-
сенбаев Қарағандыда соққыға жығылған 
жедел жәрдем жүргізушісіне қатысты 
мәселені к0терді. Мұндай оқиғалардың 
елімізде к0п екеніне назар аудартқан ол 
осы күнге дейін депутаттық корпус бірнеше 
рет медицина жүйесінің қызметкерлерін 
қорғау үшін арнайы статус бекітуді ұсынса 
да Үкімет әлі күнге дейін шешім қабылдамай 
келе жатқанына наразылығын жеткізді.

«Адам 0мірін сақтау үшін арпалысатын 
ақ халатты жандарды арнайы қызмет 
к0рсетуші 0кіл ретінде заңмен қорғауымыз 
керек. Бұл – уақыт күттірмейтін шешім! 
Бұл бір ғана оқиға емес. Алматыда автобус 
жүргізушісін соққыға жығудың қандай 
қайғылы жағдайға соқтырғанына бәріміз куә 
болдық. Бұл жария болғандары ғана. Жабулы 
қазан жабулы күйінде қалғандары қаншама? 
Сондықтан мұндай жағдайға мүлдем жол 
беруге болмайды. @ткенде Бишімбаев, бүгін 
Дәкебаев, ертең кім болады сонда?! Бұл 
жағдай нені к0рсетіп отыр? Ең алдымен, 

тиісті органдардың 0з жұмысына салғырт 
қарап, құқықбұзушылықтардың алдын алу 
шараларын дұрыс ұйымдастырмағанын 
к0рсетеді. Екіншіден, к0пшілік қарапайым 
ғана құқықтық қағидаларды білмейтінін 
бай қатады. Олар 0з құқығын былай қой-
ғанда, заң алдындағы міндеттері мен 
жауап кершілігінен де хабарсыз. Заң мен 
тәр тіпті бәріне бірдей қағидатын ұстану 
– әрбіріміздің міндетіміз. Үшіншіден, 
ұлттық құндылықтардан ада, әдеп пен 
ар-ұятты артта қалу деп санайтын, адам-
шылыққа жат ойлармен санасы уланған 
азаматтар қалыптасып келеді. Бұл ешқандай 
жақсылыққа апармайды. Салдарын к0ріп 
отырмыз. Біз заң мен тәртіп үстемдік ететін, 
әрбір азаматтың құқығы қорғалған, 0з 
0мірі мен денсаулығына қауіптенбейтін 
әділетті Қазақстанды қалаймыз және оны 
құрамыз», – деді ол.

Бүгінде ең 0зекті міндеттердің бірі – 
нашақорлық пен есірткі қылмысының 
алдын алу және қоғамда есірткіге мүлде 
т0збеу мәдениетін қалыптастыру. &сіресе, 
бұл ірі қалаларда ерекше проблемаға 
айналып отыр. Осынау қоғамдық дертке 
тосқауыл қою туралы жоғары деңгейде 
бірнеше рет тапсырмалар берілсе де, 
0кінішке қарай әлі күнге айтарлықтай 
нәтиже жоқ. Мәселен, 2023 жылғы қаңтар 
мен қарашаның қорытындысы бойынша 
елімізде есірткіге байланысты 7 мың 
қылмыстық құқықбұзушылық тіркелген. 
Бұл 0ткен жылмен салыстырғанда 10,1%-
ға артық. Соңғы 5 жылда тәркіленген 
«синтетиканың» саны 100 есеге артқан. 
Былтыр «қара нарықтан» тәркіленіп 
алынған есірткінің құны 20 миллиард 
теңгеден асады. Бұл қолға түскені ғана. 
Ал мұның сыртында айналып жатқаны 
қаншама. К0рсетілген цифрлар елімізде 
есірткінің тамыр жайып, белең алып 
кеткенін к0рсетеді. Бұлай кете берсе, 
елдігімізге қауіп т0ндіреді. Сондықтан бұл 
тажалға бүкіл қоғам болып қарсы тұрып, 
бірлесе күресуіміз керек.

«Деректерге сүйенсек, синтетика 
қолданғандар қырыққа жетпей қыршы-
нынан қиылады екен. Есірткіге елтіп, 
мәңгіру мен торығудың да соңы 0лімге 
әкеліп соғады. Ағзаның мезгілінен бұрын 
тозып, айықпас ауруға ұшырауы да осы 
есірткінің салдары. Мамандар есірткіге 
тәуелді 20 жастағы адамның ағзасы 
жетпістегі қариямен тең екенін айтады. 
Бұл – нағыз дабыл қағарлық жағдай! Осыған 
байланысты Сізден барлық мүдделі 0кілетті 
және жергілікті атқарушы органдарды 
тарта отырып, есірткіге қарсы күреске 
жұ  мылдыруда мемлекеттік деңгейде ұзақ-
мерзімді жүйелі бағдарлама дайындап, 
Президенттің тапсырмасына сәйкес қатаң 
қадағалауға алуыңызды сұраймыз. Бұл ретте 
заңнамалық, құқық қорғау, әлеу меттік, 
экономикалық, медициналық, насихаттық 
және әкімшілік сипаттағы кешенді 
шараларды қолға алған ж0н. Сонымен бірге 
ел азаматтарын да осы мә  селеге сергек қарап, 
есірткіге қарсы кү  рес ке белсене атсалысуға 
шақырамын», – деді осы мәселеге назар 
аудартып Премьер-Министрдің атына 
депутаттық сауал жолдаған «AMANAT» 
партиясы фракциясының мүшесі Дәулет 
Тұрлыханов.

Ал депутат Мұрат Ергешбаев Премьер-
Министр &лихан Смайыловқа жолдаған 
сауалында Қызылорда облысындағы 
шыны зауытының мәселесін к0терді. 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Америка, 
Еуропа, Азияның дамыған мемлекеттерін 
аралап, дүниежүзіне танымал кәсіпорын 
басшыларымен кездесіп, оларды елімізге 
жұмыс істеуге шақырып жүр. Осындай 
жұмыстың нәтижесінде елімізде озық 
жабдықтармен жабдықталған шыны 
0ндірісі пайда болған еді.

«Қызылорда облысында орналасқан Orda 
Glass Ltd кәсіпорны – еліміздегі жалғыз 
шыны зауыты. Жобаға инвесторлардың 
жеке қаражаты есебінен 46 млрд теңге 
құйылған, 373 адамды жұмыспен қамтып 
отыр. Зауыт іске қосылғаннан бері 173 мың 

тонна 0нім шығарып, оның 70%-ы ішкі 
нарыққа сатылса, 30%-ы к0рші елдерге 
экспортталған. Бірақ қазір шетелден 
келген шыны (импорт) к0бейді. Себебі 
0зге елдердің үкіметтері отандық тауар 
0ндірушілерге қолдаудың әр алуаны 
механизмін жасап отыр, мысалы қосымша 
құн салығын қайтарып беру, газ бағасын 
арнайы тарифпен т0мен беру және тағы 
басқалар. Осындай мемлекеттердің отандық 
0ндірушіні қорғау әрекеттері арқасында 
импортталатын шыны бағасы т0мен. Осы 
аталғандар негізінде, жобаның еліміз үшін 
маңыздылығын ескеріп, отандық тауар 
0ндірушілерге қолдау жасап, т0мен бағамен 
келіп жатқан 0німдерге зерттеу жүргізіп, 
шара қолданып, мемлекет бюджетінен 
салынып жатқан құрылыс объектілеріне 
отындық шыныны пайдалануды талап 
ету арқылы, 0зіміздің отандық 0ндірушіні 
қолдауды сұраймыз», – деді ол.

«AMANAT» партиясы фракциясының 
мүшесі, депутат Жұлдыз Сүлейменованың 
Премьер-Министрдің орынбасары Тамара 
Дүйсеноваға жолдаған сауалы бюджеттік 
мекемелердегі еден жуушы, плотник, 
сантехник, аула тазалаушы, электрик 
секілді қарапайым еңбек адамдарының 
еңбекақысын арттыру және әлеуметтік 
кепілдемелерін қарастыру туралы болды. 

«Жыл сайын Үкімет тарапынан 
азаматтық қызметшілердің жалақысында 
біліктілік санаттарына қолданылатын 
коэффициенттерді арттыру қарастырылып, 
жалақылары кішігірім 0сіп келеді. @кініштісі 
сол, бюджеттік мекемелердегі еден жуушы, 
аула тазалаушы, сантехник, плотник, элек-
трик секілді қарапайым еңбек адамдары 
азаматтық қызметшілер реестірінде бол-
мауынан, Үкімет тарапынан азаматтық 
қызметшінің айлығы арттырылғанда осы 
еңбегі ауыр жұмысшылардың мүддесі 
ескерілмей келеді. &сіресе, денсаулық 
сақтау, оқу-ағарту саласындағы ең ауыр 
жұмыстарды атқаратын жұмысшылардың 
айлық жалақысы т0мен. Мысалы, 
мектептердегі еден жуушы – 82 856 теңге, 
электрик – 81 575 теңге, аула сыпырушы 
79 317 теңге алады. Бүгінде тек орта білім 
саласында 261 мыңнан астам осы санаттағы 
жұмысшылар бар, олардың 254 мыңы 
қолына тиетін айлық жалақысы 74 мың 
теңгеден 85 мың теңге аралығында. Біз 

0ңірлерді аралағанда бюджеттік еңбек 
ұжымының барлығында дерлік осы сұрақ 
к0терілді», – деді ол.

Оның айтуынша, бюджеттік меке-
мелердегі орта және кіші буын мамандары 
мен қызметшілердің еңбекақысын ке-
мінде екі есеге к0теру қажет. Атқаратын 
жұмысының күрделілігіне және ауырлығына 
әрі ерекшелігіне қарай лайықты жалақы 
тағайындалуға тиіс. Ал «AMANAT» партиясы 
фракциясының депутаты Ұласбек Сәдібеков 
Премьер-Министрдің бірінші орынбасары 
Роман Склярға жолдаған сауалында 
Түркістан облысындағы екі ауылдың 
жағдайына назар аудартты.

«Біріншісі, Түркістан облысы Сайрам 
ауданына қарасты Қарабұлақ ауылы – 

еліміздегі ең үлкен ауылдық округтердің 
бірі. Қазір онда 60 мыңнан астам тұрғын 
бар, мыңнан астам кәсіпорын жұмыс 
істейді. Елімізді етпен қамтамасыз етіп 
отырған бұл елді мекеннен жылына 36 
мың тонна ет сауда орындарына жіберілсе, 
3 мың тоннадан астам ет экспортталады. 
Ауылдың инфрақұрылымы жылдан-
жылға жаңарып келеді. Дегенмен ауыл 
тұрғындарын таза ауызсумен қамтамасыз 
ету мәселесі әлі күнге шешімін таппай 
келеді. Бұл мәселеге қатысты жобалық-
сметалық құжаттар дайын, мемлекеттік 
сараптамадан да 0ткізілген. Ендігі жерде 
жобаға сәйкес жұмысты атқару үшін 
қазынадан 9 млрд 350 млн тенге қаражат 
қажет. Оған жергілікті бюджеттің шамасы 
жетпейді. Сондықтан ауыл халқы бар 
үмітін Астанаға артып отыр.

Екінші мәселе, Түркістан облысы 
Т0леби ауданына қарасты Қарат0бе ауылдық 
округінен бастау алатын топтастырылған 
су құбыры арқылы 12 елді мекеннің 
тұрғындары ауызсуды пайдаланады. 
Негізгі к0зі ретінде су к0лемі секундына 
4,0 текше метрді құрайтын Балдыберек 
0зені алынған. Аталған ашық су к0зінен 
тұрғындардың ауызсуды тұтынып келе 
жатқанына 8 жылдың жүзі болды. Жылдың 
к0ктем немесе күз айларында ауа райының 
жауын шашынды болуынан 0зен суы 
лайланып, судың сапасы т0мендеп кетеді. 
Бұл 0з кезегінде тұрғындар тарапынан 
әлеуметтік наразылықтар тудыруда», – 
деді ол.

Оның айтуынша, бұл мәселені шешу 
үшін елді мекеннің айналасындағы барлық 
су к0зі зерттелген. Оның қорытындысында 
Балдыберек 0зенінен бастау алатын жер-
дегі «Бақырауық» деген бұлақтың дебеті 
жеткілікті екені анықталған. Аталған бұлақ 
мемлекеттік табиғи «Ақсу Жабағылы» 
қоры ғының аумағынан 0тетін 0зенінің 
бо йында орналасқан. Т0ңкеріс елді 
меке ніндегі су жинағыш резервуарға 
дейін 5,6 шақырым су құбырын тартатын 
болсақ, 26 мыңға жуық халықтың ауызсуға 
деген тапшылығын толығымен шешуге 
болады. Келесі бір депутат Абзал Құспан 
Премьер-Министр &лихан Смайыловқа 
жолдаған депутаттық сауалында Қазақстан 
тәуелсіздік алғалы назардан мүлдем тыс 
қалған пенитенциярлық жүйеге назар 
аудартты.

«Егер біз дамыған елдер қатарына 
қо сылуды мақсат тұтсақ, онда адамның 
ең негізгі құқықтарын сақтау ж0ніндегі 
халықаралық шарт талаптарын орындауға 
ұмтылуымыз керек. Бүгінгі мәселе – тұт-
қындалған және сотталған, яғни арнайы 
контингентке арналған мекемелер мен 
тергеу изоляторлары, к0пшілікке түсінікті 
тілмен айтсақ, түрмелердің жағдайы ту-
ралы болмақ. Қазақстанда қылмыстық 
атқару жүйесіне қарасты 1 500-дей ғимарат 
болса, соның 60%-ның (900-дей ғимарат) 
жағдайы қанағаттанарлықсыз, ал, 20% (338 
ғимарат) – апаттық жағдайда. Тәуелсіздік 
алғалы еліміз бойынша жаза 0тейтін 
бірде-бір жаңа мекеме салынбаған, тергеу 
изоляторына келетін болсақ, Алматы 
қаласында ғана бір ғимарат 2012 жылы 
пайдалануға берілді», – деді ол.

Оның айтуынша, жаза 0тейтін мекемелер 
негізінен жүздеген сотталған бірге тұратын 
барак типті болып келеді. Ол 0з кезегінде 
түрмелік субмәдениет пен теріс діни 
ағымдардың кеңінен таралуына жағдай 
тудырады. Ескілігі сондай, 2021 жылы 
Маңғыстау облысындағы қатаң режимдегі 
колонияда ғимарат опырылып құлап, үш 
адам үйінді астында қалып қаза болған. 
Тіпті, Оралдағы тергеу изоляторында 
ерлердің қабырғаны тесіп әйелдер жағына 
0тіп жүргені туралы видео былтыр бүкіл 
әлеуметтік желіге тараған. Сол Орал 

қаласында бұдан 11 жыл бұрын мемлекеттен 
қаржы б0лініп, 23 гектар аумақта жаңа 
тергеу изоляторының құрылысы басталған 
болатын. Алайда орта жолдан жергілікті 
прокуратура құрылысы аяқталмаған 
обьектіден 1,5 млрд-қа шығын тауып, 
компанияның атқарушы директорын соттап, 
нәтижесінде құрылыс қаңтарылып қалған. 
Соның салдарынан аяқталмаған құрылысты 
аяқтау үшін бюджеттен қосымша тағы 
шамамен 6-10 млрд т0ңірегінде қаражат 
керек. Себебі құрылыс нысаны осы он 
шақты жыл к0лемінде тозып әрі тоналған. 
Тізбелей берсе, мұндай мысалдарды к0птеп 
келтіре беруге болады. Қалай болғанда 
да қылмыстық атқару жүйесіне Үкімет 
деңгейінде назар аудару қажет.

САЛМАҒЫ АУЫР САУАЛДАР
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ЖАЙЫЛЫМНЫҢ «ТАРЫЛУЫНА» 
НЕ СЕБЕП?

Сарапшылар мұның бірнеше себебін 
анықтады. Біріншіден, к�п жер үлкен телім-
дерге б�лініп, жеке қолдарға �тіп кеткен. 
Латифундистер еншіледі. Оның үлкен 
б�лігі пайдаланылмай жатыр. Алайда мал 
жаюға рұқсат етілмейді. Олар «Жер амана-
ты» комиссиясының қолдауымен мемлекет 
меншігіне біртіндеп қайтарылуда.

Мемлекет басшысы �з Жолдауында 
заңсыз үлестірілген және пайдаланылмай 
бос жатқан 10 млн гектар жерді мемлекет 
меншігіне қайтару туралы тапсырма берген 
болатын. «AMANAT» партиясының сайла-
уалды бағдарламасының Жол картасында 
пайдаланылмайтын ауыл шаруашылығы 
жерлерін қайтару бекітілген.

Үкімет бұл тапсырманы 2022-2023 жыл-
дары толық орындағанын жариялады: 
10 миллион гектар жер мемлекетке қайта-
рылды. Оның 2,8 миллионы жергілікті 
фермерлерге, �ңірлердің тұрғындарына 
берілді. Ал осыған дейін пайдаланылмаған 
3,4 миллион гектар жерді оның иелерінің 
�зі игеруге кірісті.

Жұмыс жалғасады. Ауыл шаруашылығы 
министрлігінің есебінше, тұтастай алғанда, 
жайылым жерлердің 20 миллион гектарға 
жуығы мемлекетке қайтарылуға тиіс.

Екіншіден, қуаңшылық процестері кү-
шейді, салдарынан күні кеше шүйгін ш�бі 
белуардан �сіп, жайқалған жайылымдар 
бүгінде тақырға айналған. ХХІ ғасырдың 
басында Қазақстанда 170 миллион гектарға 
жуық жер ш�л және ш�лейт саналды. Содан 
бері ауқымы тек артты.

Үшіншіден, елімізде шалғайдағы мал 
шаруашылығын қалпына келтіру керек. 
;йтпесе, малдың к�бі елді мекендердің 
айналасында жайылады да, бар ш�пті 
тықырлап жеп қояды. Сонымен бірге к�п 
қоң да жия алмайды. 

Қолданыстағы «Жайылымдар туралы» 
заңда «шалғайдағы жайылымдар – елді 
мекендерден алыстағы аумақтарда шалғай-
дағы мал шаруашылығын жүргізу үшін 
пайдаланылатын жайылымдар» деген 
анықтама берілген. Оның 15-бабына сәй-
кес, ауыл-қала шегінде жайылыммен 
қамтылмаған жеке және заңды тұлғалардың 
мал басы шалғайдағы жайылымдарға ауыс-
тырылуға тиіс. 

Бірақ ауыстырылмайды. Себебі әкімдік-
тердің к�бінде осы үшін қажетті жайы-
лымдарды басқару және оларды пайдалану 
ж�ніндегі жоспар жоқ. Мұның сыртында 
шалғайдағы жайылымдар ауызсумен 
қамтылмаған, құдығы қазылмаған. Ондай 
жерге ешкімді күштеп к�шіре алмайды.

Ауыл шаруашылығы ғылымдарының 
докторы Мұхит Дүйсеғалиев кеңес кезінде 
республикада шалғайдағы мал шаруа-
шылығы жақсы дамығанын еске салады. 
Демек, тәжірибе бар. Сонда негізінен, қой 
отарлары, жылқы үйірлері тұрғын үй және 
�ндірістік орталықтардан алыста орна-

ласқан, әртүрлі маусымда пайдалануға ар-
налған жайлауларға әкетіліп, жылдың ба-
сым б�лігінде сонда бағылатын. 

1945-1973 жылдары Қазақстанда жаңа 
жайлауларды игеру және суландыру бойын-
ша үлкен жұмыстар жүргізілді. Қияндағы 
шопан шаруашылықтарына азық-түлік, 
керек-жарақ жеткізу үшін тікұшақтар, 
шағын ұшақтар тұрақты ұшатын. Олардың 
жанында машиналық-мал шаруашылығы 
стансалары мен отрядтары жұмыс істеп, 
жем-ш�птің сақтандыру қорларын дайын-
дауға, су шығару ісін механизациялауға, 
күш-к�лікпен қамтуға, құдық қазуға, басқа 
да істерде к�мектесетін. 

Айтқандай, ұқсас тәжірибе қазір АҚШ, 
Канада және басқа да аумағы үлкен елдерде 
қолданылады. Бұл процесс мемлекеттен 
мол шығын шығарып, инвестиция салуды 
талап етеді. 

Қалай болғанда, шалғайдағы мал шаруа-
шылығын дамытпай, жайылым жерлердің 
жетіспеушілігі проблемасының түйткілі 
толыққанды тарқатылмайды.

ІЗГІ БАП КОРРУПЦИЯ 
ҚАЙНАРЫ МА?

Ел Үкіметі жайылымға зар болған мал 
�сірушілердің мәселесін шешу үшін кезін-
де мал бағатын ауылдықтар мен жергілікті 
ауыл бизнесмендеріне жайылым учаскесін 
еш конкурссыз, тікелей, тегін беру тәртібін 
бекітті. Бұл тетік проблеманы ішінара ғана 
шешті. Алайда депутаттар бұл тәртіпті жою-
ға шешім қабылдады. Мәнісі неде?

Парламент депутаттарының баста-
машылығымен «Кейбір заңнамалық ак-
тілерге жайылымдарды пайдалану мәселе-
лері бойынша �згерістер мен толықтыру-
лар енгізу туралы» заң жобасы дайындал-
ды. Мәжіліс екі оқылымда құптаған заң 
биыл күшіне енеді деп күтілуде. Жұмыс 
то  бында талқылау қызу жүрді. Сарапшы-
лардан 200-ден астам ұсыныс түсті, оның 
72-сі қабылданды.

Жаңа заң жобасында депутаттар Жер 
кодексінің 36-бабын жоюды ұсынып отыр. 
Бұл бап жерлерді Қазақстан азаматтары мен 
заңды тұлғаларына 5 жыл бойы уақытша 
�теусiз пайдалануға беруді қарастырады. 
Осы тегін жер шалғайдағы мал шаруа шы-
лығы (маусымдық жайылымдар) үшін, 
жергілікті тұрғындардың мал жаюы мен 
ш�п шабуы үшiн, сондай-ақ бақша �cipуі 
үшiн ұсынылады. 

Депутат Нұржан ;шімбетовтің айтуын-
ша, Жер кодексінің жер телімдерін кон-

курссыз ұсынатын 36-бабы әу баста мал 
шаруашылығымен айналысқысы келетін-
дерге бастапқы кезеңде қолдау к�рсету үшін 
енгізілген. 

–Бірақ жергілікті биліктегілер осыны 
пайдаланып, жерді оңды-солды үлестіруге 
кірісіпті. Мен �зім Павлодар облысында 
түрлі деңгейде әкім болдым. Сонда біл-
генім, жер қатынастары б�лімдеріндегілер 
қандай да бір ауыл шаруашылығы жерлері 
босай қалса, туыс, таныс, достарына хабар-
ласып, сол жерді алуға тездетіп �тініш 
жазуды ұсынады екен. Бұл әр �ңірде жаппай 
таралған тәжірибе болып шықты. Заң бой-
ынша бірінші �тінішті кім жазса, жерді де 
соған конкурссыз беру керек, – деді Нұржан 
;шімбетов. 

Ауыл шаруашылығы вице-министрі 
;білхайыр Тамабектің айтуынша, 2021–
2022 жылдары 2 миллион гектарға жуық 
жер конкурссыз таратылып кеткен. Және 
ұсақтап емес, кесек-кесегімен, 1000-

2000 гектардан берілген к�рінеді. Бұлайша 
үлес тіру әлі де жалғасып жатқаны анық  -
талды. 

Министр орынбасарының айтуынша, 
оның бәрін заңсыз берген деуге болмайды. 
Оларда үлкен к�лемде мал �сіріп, елді асы-
рап отырған жеке шаруашылықтар, фер-
мерлер, ауыл кәсіпкерлері еңбек етуде. 

«Бұл норма Жер кодексінде бар. Ол 
сыбайлас жемқорлық тәуекелдерін туғыза-
ды, яғни конкурсты айналып �тудің норма-
сы делінді. Сондықтан бұл норма алдағы 
уақытта мүлдем алынып тасталады. Oтеусіз 
берудің 5 жыл мерзімі біткен соң ол жердің 
бәрі мемлекеттік резервке қайтарылады, 
ары қарай мерзімі ұзартылмайды. Ал одан 
кейін конкурссыз мүлдем берілмейтін бо-
лады», – деді ;.Тамабек.

Мәжіліс депутаттары Жер кодексінің 
36-бабын жою арқылы «жемқорлық схе-
маға» тосқауыл қоюға ниетті. Жайылымдар-
ды конкурссыз беру нормасын алып таста-

ды. ;р әкімдік бес жылдық Жайылымдарды 
басқару және пайдалану жоспарын бекітуі 
тиіс. Бұдан былай жайылымдармен қамту, 
яғни конкурстар �ткізу және ауылдық 
округтің мұқтажы үшін жерді резервте қал-
дыру дәл сол жаңадан қабылданатын 
жоспарларға сәйкес жүзеге асырылады.

Бұдан не шығатыны әзірге белгісіз. Тек 
күшіне еніп, оны жүзеге асырылу барысын-
да жаңа заң жергілікті тұрғындардың жер 
алу үрдісін күрделендіріп, ұзаққа созып, 
бюрократияландырмаса болғаны. 

ЖАҢА ТАЛАПТАР 
ТІРШІЛІКТІ ТҮЗЕЙ МЕ?

Жайылым туралы заңнамаға енгізілетін 
жаңа түзетулер басқа да жаңашылдықтарға 
жол ашады. Мысалы, қолданыстағы заңна-
ма және Ауыл шаруашылығы мақсатындағы 
жерлерді ұтымды пайдалану қағидалары 
мал �сірушілердің қолындағы т�рт түлігінің 
санын қатаң шектейді. Бұл да мал шару-
ашылығының дамуына кедергі. 

Оған мемлекет қаптаған мал жердің 
түгін тұяғымен таптап, тақырлап жеп қой-
мауы, сол арқылы түпкілікті деградацияла-
нуына соқтырмауы үшін барған. ;лгінде 
айтылған ш�лейттену үрдістеріне тоспа 
құрудың бір амалы еді. Тиісінше, мал ша-
руашылықтары ауыл шаруашылығы мақса-
тындағы жерлерді пайдаланғанда, ауыл 
шаруашылығы жануарларының жүктеме 
нормасының 20 пайызынан аспауын қамта-
масыз етеді. 

Жаңа заңнамалық түзетулерге сәйкес, 
жайылымға шаққандағы малдың саны 
жүктеме нормасы 20 пайыздан 50 пайызға 
дейін ұлғайтылмақ. Осы арқылы жер пай-
даланбау фактілерінің критерийін қатайту 
к�зделген. Жайылымның жалпы алаңына 
түсетін жүктеме нормасы 50 пайыздан аз 
болса, ол артық жайылым деп танылып, 
мемлекетке қайтарылады.

Елді мекендердің айналасын дағы ауыл 
тұрғындары малын жаятын жерлердің мәр-
тебесін нығайту үшін «к�пшілік пайдалана-
тын жайылымдар» деген жаңа ұғым ен-
гізіледі. Бұл нені білдіреді? Осындай мәр-
тебеге ие жерлерді жер пайдаланудың басқа 
түрлеріне ауыстыруға тыйым салынады. 
Мысалы, оны әкімдер егін салуға, за-
уыт-кәсіпорын ашуға, қоқыс полигонын 
орналастыруға, басқасына бере алмайды. 
Ауылдардың іргесіне дейін егін егіп тастау 
деректері кездеседі.

Сонымен қатар жергілікті тұрғындарға 
жер телімдерін бірінші кезекте беру міндет-
теледі. 

Жайылымдарды суландыру, құдық қазу 
және олардың түбегейлі немесе беткі қаба-
тын жақсарту бойынша шығындарды суб-
сидиялау арқылы фермерлерге мемлекеттік 
қолдау нормалары қарастырылады. 

Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
мәліметінше, қазір Қазақстанда 30 миллион 
гектарға жуық жайылым жер жетіспейді. 
Бұған қоса, шектен тыс пайдалануы салда-
рынан ауылдар маңындағы жайылым жер-
лердің 90%-ға жуығы деградацияға ұшыра-
ды. Олай болса, Үкімет тарапынан бұл 
проблеманы шешудің кешенді, б�лек 
бағдарламасы қажет.

ЗАҢ ҮСТЕМДІГІНЗАҢ ҮСТЕМДІГІН  
ҚАМТАМАСЫЗ ЕТУ МАҢЫЗДЫҚАМТАМАСЫЗ ЕТУ МАҢЫЗДЫ

Мемлекет басшысы елімізде ау -
қым ды саяси жаңғырту реформасын 
іске асыруда. Бұл процестің басты 
мақ   саты – әділ, бәсекеге қабілетті 
және транспарентті мемлекет құру.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
�зінің Egemen Qazaqstan газетіне берген 
сұхбатында негізгі жетістіктерді атап к�р-
сетті. 

Біз биылғы жылы БҰҰ тұрақты даму 
мақсаттарының халықаралық �лшемдері-
не қол жеткізудің үшінші кезеңін аяқтай-
мыз. Бүгінгі күні Қазақстанның мақсат-
тарға қол жеткізу мониторинг жүйесі 
280 индикаторды қамтиды, оның 205-і 
ғаламдық, ал 75-і ұлттық индикаторлар. 
2030 жылға дейін тұрақты дамудың 17 мақ-
саты қамтылатын болады. 

Оның ішінде маңыздысы – халықтың 
толық қатысуына негізделген ашық қоғам-
ды құру, адам құқықтарын қорғау, барлық 
деңгейде тиімді, есеп беретін ;ділетті 
мемлекет құру, «Мықты Президент, ық -
палды Парламент, есеп беретін Үкімет» 
қа ғидатын орындау.

2019 жылдан бастап елімізде демокра-
тиялық құндылықтар негізінде Қазақстан-
ның саяси жүйесін трансформациялау 
және жаңғырту бойынша ауқымды жұмы-
стар атқарылды, саяси реформалардың 
4 пакеті іске асырылды.

Осы сияқты сыртқы саясат, экономика, 
әлеуметтік, гуманитарлық салаларда әрта-
раптандыру және монополиядан арылту, 
инфрақұрылымды жаңғырту, бизнесті 
қолдау, инвестиция тарту жүріп жатыр.

 Былтыр біз жоспарлы түрде белгілен-
ген мақсаттарға жету үшін әр салаға қаты-
сты негізгі заңдардың басым б�лігін қа-
былдадық. 

2023 жылы 92 заң талқыланып, 64-не 
Мемлекет басшысы қол қойды. 

Биылғы жыл �те маңызды, себебі елдің 
алдағы бес жылы әлеуметтік- экономика-
лық, құқықтық, гуманитарлық даму цик -
лінің негізі болмақ.

Осыған орай депутаттар саяси жаңғы-
ртуды аяқтау ісін жалғастырады және 
маңыз ды парламенттік бақылау жұмысын 
атқарады. Парламенттік бақылау – демо-
кратиялық мемлекеттер жүйесінің ажыра-
мас б�лігі, мемлекеттік бақылаудың бір 
түрі. Біздің мақсатымыз – атқарушы ор-
гандармен �зара іс-қимылды �зектендіре 
отырып, елге қызмет ететін заңдарды да -
йындау, талқылау, қабылдау және ең бас-
тысы орындалуын қамтамасыз ету. 

Парламенттік бақылау – бюджеттің 
атқарылуын, халықаралық келісімдерді 
ратификациялау, импичмент рәсіміне 
қатысу, сенімсіздік білдіру, парламенттік 

тыңдаулар, сондай-ақ �зге де парламенттік 
рәсімдер сияқты нысандарды қамтиды.

Бұдан басқа, Парламент палаталары-
ның дербес �кілеттіліктері – Президент 
ұсынған республиканың лауазымды 
адамдарын қызметке тағайындауға және 
қызметтен босатуға келісім беру, сайлау, 
Үкімет мүшелерін қызметке тағайындау 
үшін кандидатуралар бойынша Парламент 
Мәжілісімен консультациялар �ткізу бақы-
лау тетігінің бір бағыты. 

Конституцияға сәйкес Парламентке 
республикалық бюджетті және оның орын-
далуы туралы есептерді бекіту құқы   ғы 
беріледі. Есепті мақұлдамау Үкіметке сенім-
сіздік білдіру дегенді білдіреді. Бұдан басқа, 
әрбір палата депутаттардың жалпы саны-
ның кемінде үштен бірінің бастамасы 
бойынша Үкімет мүшелерінің �з қызметі 
мәселелері ж�ніндегі есепте рін тыңдауға, 
ал қажет болған жағдайда оны қызметтен 
босату туралы республика Президентіне 
жүгінуге құқылы. 

Парламенттің маңызды бақылау �кілет-
тігі депутаттық сауал болып саналады. 
2023 жылы Парламент депутаттары 700-ге 
жуық депутаттық сұрау жолдады.

Алайда бақылаудың бұл түрі одан әрі 
жетілдіруді талап етеді. 

Ең алдымен сұрауларды қарау мерзім-
дерін нақтылау қажет, жауаптар жалпылама 
сипатта болмауы керек. Уәкілетті органдар-
дың жауаптарында кез келген мәселелер 
бойынша толық ақпарат пен түсініктеме-
лердің қамтылуы қарастырылмаған. 

Парламенттік бақылаудың тағы бір 
нысаны – депутаттардың Конституция 
нормаларын ресми түсіндіруге қатысты 
Конституциялық Сотқа жүгіну құқығы, 
сондай-ақ Президент қол қойғанға дейін 
Парламент қабылдаған заңдардың Консти-
туцияға сәйкестігін қарау. Конституциялық 
Сотқа палаталардың т�рағалары мен Пар-
ламент депутаттарының 1/5-і жүгіне алады. 

Бірақ қазіргі саяси жағдайларда заң 
шығару саласындағы Парламент түрлі себеп 
пен жағдайға байланысты �зінің нақты 
мүмкіндіктерін пайдаланбауда. 

Мысалы, Парламент сенімсіздік біл-
діруге байланысты �кілеттіктері бола тұра 
парламенттік тыңдаулар �ткізу арқылы кең 
қоғамдық резонанс тудырған сыбайлас 
жемқорлық, құқықбұзушылықтар бойынша 
наразылық білдіреді, ал елеулі шаралар әлі 
қабылдаған жоқ.

Мұндай жағдайда Парламент конститу-
циялық процестің бағыты мен сипатына 
нақты әсер ете алмайды, билік қа тынас-
тарының толыққанды субъектісі ре  тін  де 

әрекеті қанағаттандырылмаған, бюд жеттік 
құқықтық қатынастар саласында тиімді 
бақылау қалыптаспаған, сыбайлас жемқор-
лық қылмыстарын тергеу үшін комиссия-
лар құруға негіз жоқ. 

Тағы бір тосқауыл – партиялық тізімдер 
бойынша сайланған депутаттың �з партия-
сының ұстанымына деген байланыстығы 
және партиядан �згеше пікір білдіру мүм-
кіндігінің болмауы, қатаң партиялық 
тәртіп, сондай-ақ депутаттық корпустың 
жеткіліксіз жоғары кәсіби деңгейі. Сон-
дықтан заң шығару әлеуетін арттыру үшін 
кандидаттарға неғұрлым қатаң талаптар 
қою қажет. 

Осылайша, Конституцияны құқық  тық 
қорғау тетігіндегі Парламенттің р�лін 
арттыру үшін сайлау заңнамасын жетілдіру 
және мемлекеттік саясатты қа лыптас  ты-
руда саяси партиялардың құқықтарына 
кепілдік беру қажет. 

Саяси-идеологиялық әралуандылық 
парламенттік бақылау нысандарының 
тиімділігін арттыру үшін қолайлы жағдай  -
лар жасайды, заңдардың сапасын арттыра-
ды, парламентаризм қағидаттарын нығай-
тады, дамудың либералды-демократиялық 
векторының негізі қаланады. 

Қазақстанда тиімді парламенттік ба  қы-
  лаудың қалыптасуы мен депутаттардың 
белсенділігін арттырудың тағы бір те жеуші 
факторы Үкіметтің заң жобаларына оң 
қорытынды беру құқығын белгілейтін қай-
шы нормалардың болуы. Егер Үкімет енгіз-
ген заң жобасы қабылданбаса, Пре-
мьер-Министр сенім туралы мәсе   ле қоюға 
құқылы. Бұл норма сенімсіздік вотумы 
шығарылған жағдайда Қазақстан Республи-
касы Президентінің қалауы бойынша 
Парламенттің таратылуына немесе Үкі -
меттің отставкаға кетуіне әкеп соғуы мүм  -
кін. Нәтижесінде, үлкен саяси дағдарыс 
туғызуы мүмкін. Бұл Конституциялық 
бап та тежеу мен тепе-теңдік жүйе     сіне 
ешқандай қатысы жоқ, �йткені ол жоғары 
заң шығарушы органды атқарушы билікке 
бағынышты жағдайға қоя ды. 

Барлықтарыңызға мәлім, Парламент – 
заң шығарушы орган. Ал кім айта алады, 
бүгін республикамызда қанша заң бар? 
Менің пайымдауымша, 6 Конституциялық 
заң, 41 кодекс, 301 Негізгі заң бар. Ал 
2,5 мың заң қолданыста, оның 90  пайызы-

на �згерістер мен қосымшалар енгізілген. 
Осыдан-ақ Парламент, Парламентаризм 
институтының жұмысының ауқымды -
лығын к�руге болады. Сонымен қатар бұл 
заңдарды халық біледі деп айту �те қиын. 
Мемлекет басшысы Парламент депутатта-
рына негіздемелік заңдар қабылдау ды 
ұсын  ған болатын. Ойланатын нәрсе к�п.

Жоғарыда айтылғандарды ескере келіп, 
«Қазақстан Республикасындағы Парла-
менттік бақылау туралы» дербес заңның 
қабылдануы �зекті мәселе болып қала бе-
реді. 

Заң жобасы Парламенттік бақылаудың 
ұғымы мен шектерін, түрлері мен нысанда-
рын, құқық салдарын, Парламент палата-
ларының, парламенттік комитеттер мен 
комиссиялардың, сондай-ақ жекелеген 
депутаттардың �кілеттіктерін нақтылауға 
тиіс. Парламенттік рәсімдер шеңберінде 
Парламенттік тергеу институтының, депу-
таттық сауалдың ерекше статусын қарау 
орынды.

Бүгінде парламенттік бақылау құзырет-
ті органдармен, мемлекеттік қызмет-
шілердің қатысуымен құқықбұзу шы  лықт-
арды тергеуге, депутаттық сауалдарды 
елемейтін лауазымды адамдарды жауапқа 
тартуға мүмкіндік бермейді. Тиімді парла-
менттік бақылау шындап келгенде, ха-
лықтық бақылаудың жанама түрі. 

Аталған шараларды іске асыру қа-
зақстандық қоғамды одан әрі саяси жаңғы-
рту және елдің жоғары заң шығарушы ор-
ганның қызметіндегі конституциялық 
заңдылықтың кепілдіктерін арттыру про-
цесінің ажырамас факторы болмақ.

Айтылған кемшіліктерге қарамастан 
елімізде аз мерзім ішінде жүйелі түрде де-
мократиялық заңдар, әлеуметтік нормалар 
мен ережелер қабылданды, терең саяси 
және экономикалық реформалар атқарыл-
ды, тәртіп үстемдігі болды, ұлттың саяси 
санасы �згерді. 

Ескі жүйе орнына демократиялық қағи-
даттарға негізделген қайта құру үде рісі то-
лық реттелді. Стратегиялық мақ  сатымыз – 
;ділетті мемлекет, әділетті экономика, 
әділетті қоғам құрудың алғаш қы шарттары 
іске асты. 

Күрделі геосаяси жағдайда мемлекетіміз 
жаңа тарихи кезеңге аяқ басты. Қазақстан 
мемлекеттілігін нығайтып, �зі нің егемендік 
ұстанымына берік болды. 

Біз озық ойлы ұлт ретінде тек болашаққа 
бағдарланған мемлекетпіз. Тәртіпке, яғни 
заңға бағынған адам құл болмайды. Мем-
лекетімізде заң үстемдігін қамтамасыз 
етуге бәріміз атсалысайық.

Ғалиасқар САРЫБАЕВ, 
      Сенат депутаты

ЖАЙЫЛЫМ БАР, ЖАЙЫЛЫМ БАР, 
ЖАЙЛАНҒАНЫ ЖАЙЛАНҒАНЫ 
САНАУЛЫСАНАУЛЫ
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– Шолпан апай, 2 ақпан – «Қазақ» 
газетінің дүниеге келген күні. Бұл күні 
Ұлттық басылым күні болып аталды. Ұлт-
тық басылымдар қазір к�п емес, санаулы 
ғана. Сол санаулылардың қатарында «Ақ 
босағаның» да орны б�лек. Ұлттық ба-
сылым дегенде, ойға не оралады?

– Ең алдымен, «Түйенің жейтіні – 
жантақ» демекші, баспас�з саласында 
аяғын талдырып ел кезіп, қаламсаптары 
қолдарынан түспеген үлкенді-кішілі 
әріптестерімді осынау атаулы мере-
кесімен құттықтап қояйын. Сондай-ақ 
қазақ баспас�зінің бастауында болған 
аяулы да ардақты аға-апаларымыздың 
рухына тағзым етелік!

1991 жылдың 7 ақпаны күні алғашқы 
саны «Ырыс алды – ынтымақ» ұранымен 
жарыққа шыққан «Ақ босаға» газетінің 
бастауында болғанымды мақтан етерімді 
несіне жасырайын. Газет отыз жыл �мір 
сүрді. Елдің сүйікті басылымы атанып, 
�з кезінде дәуірледі. Сол жылдар ішінде 
қасымда жүрген журналистер қазір шет-
терінен қаламы қарымды қаламгерге 
айналды. Жанар Қойлыш, Шалқар /біл-
даева, Мәдина Дүйсекова, Бейбіткүл 
Тоқабаева, Лаура Күзен, Гүлнәр Жақсы-
баева сияқты қаламгерлерге «құда тү-
суші» редакторлар да болды. Алайда бәрі 
де «Ақ босағаларына» адал боп қалды.

Ұлттық басылым дегенде, әлемдік 
�ркениеттен қалмай, халқымыздың ұлт-
тық салт-дәстүрлері мен тәрбиесін әр-
дайым алға тартып келе жатқан га-
зет-журналдар, оларда қызмет істеген 
замандастарым еске түседі екен. Мені 
білетін әріптес-ниеттестердің бәріне 
«Айқынның» бетінде дұғай сәлем айт-
пақпын.

– Тәуелсіздік алған елең-алаң тұста 
жарық к�рген басылымның к�шін сүйре-
геніңізге 30 жылдан асыпты. 30 жыл бір 
басылым үшін аз ба, к�п пе?

– Шындығында, «Ақ босаға» жа-
рыққа шыққан кездер елең-алаң кезең-
дер еді. Солай болса да, бабаларымыз сан 
ғасыр армандап күрескен Тәуелсіздік 
бойымызға алапат күш, жүрегімізге қуа-
ныш пен сенім әкелді. Ұлтшыл азамат 
ретінде қазаққа күн туғанда еліміз үшін 
еңбек етуге құлшына кірістік. Сол се-
бепті де «Ақ босағаның» қабырғасында 
�ндіре еңбек еткен 30 жылды аз да, к�п 
те дей алмаймын. /сіресе, күтіп жүріп 
оқыған апа-сіңлі, құрдас-құрбыларға 
ризашылығым �зіме де сенімділік сый-
лағанын баса айтқым келіп тұр.

– Нарыққа ыңғайланып, табыс тауып 
отырған басылымдар сирек. «Ақ босаға» 
қалай бейімделді? 

– Нарыққа бейімделе алмадық. Олай 
дейтінім – қазынадан қаржыландыратын 
газеттер сияқты қаржыны бір қалтадан 
алып, екіншісіне салып, сапырып оты-
ратын мүмкіндік берілмеді. Ден қойып 
сұрамадым да. Қазына қаржыландырса, 
газет бетінің белгілі к�леміне билік адам-
 дарының тірліктерін күйттеген мақала-
лар, сұхбаттар, репортаждар жариялауға 
тура келер еді. Сондықтан саналы түрде 
халқымыздың орташа күйінде �мір сүру-
ді, яғни оқырманға адал болуды місе 
тұттық.

– Ұзақ жылдар бойы «Қазақстан әйел-
дері» журналы қазақ қыз-келіншектерінің 
серігі бола білді. «Ақ босаға» ұлттық ба-
сылым ретінде журналдың орнын алмасты-
ра алды ма?

– Иә, сауатымыз ашылып, мерзімді 
басылымдар оқи бастағанда қыз баласы 
ретінде алғаш оқығанымыз «Қазақстан 
әйелдері» журналы еді. Оның да мін-

деті – қазақ қыз-келіншектерінің мәр-
тебесін к�теру болды. Бала кезімде үйге 
�те к�п баспас�з �німдері келетін. Со-
лардың ішінде осы журналдағы қыздар-
дың суреттерін қарайтыныма қатысты 
бір жайттың еске түсіп кеткені... 

Мақсот деген немере ағам болды. ?те 
бауырмал, ақк�ңіл жан еді, �мір бойы 
сыйлап �ттік ол кісіні. Ағам әскерден 
келгенде к�келеріміз «үйлен тезірек» деп 
бұйырып жататын. Содан мен ағама қыз 
таңдауға кірісіп, журнал ақтарам да, сұлу 
қыздардың суреттерін к�ріп, «мына қыз-
ды алыңыз» деп к�рсететінмін. Сондай 
қызық кезеңдер еді. Бұл да болса, жур-
налдың оқырманға әсері деп ойлаймын. 

Журнал да, газет де баспас�з �німі 
болғанымен мүмкіндіктері б�лек. Жур-
налда материал ескірді деген ұғым бол-
майды, ал газет едел-жедел ақпарат бе-
руге тиіс.

– «Қараңғы түнекте иненің жасуындай 
бір сәуле к�рінсе, әлгі қараңғылықтағы бар 
тіршілік соған талпынады. (йел за-
ты – сәуле-шуақтың ұясы, жылу к�зі. (р-
кім, әр әйел азынаған тірлікте �здері қор-
  ған болуға тиіс. Қазіргі ақыл мен сананың 
әкетілуінен қасірет шегіп отырған дүниеде 
әйел ғана тірек бола алады», – деген 
едіңіз. Біз бүгінгі қоғамда бар ауыртпалық-
тың бәрін әйелдің иығына артып қойған 
жоқпыз ба?

– Бұл – бір данышпан әйелдің с�зі 
сияқты әсер етіп отырғаны... Еее, айтсақ 
айтқан да шығармыз. /йелдің де түрі бар, 
кейбіреу �мірбойы әйел екенін алға тар-
тып, заң соғып жүреді. Басқасы, үйдің 
де, түздің де міндетін мойнымен арқалап 
�теді. Мен үшін осы – қазақ әйелінің 
моделі.

– Тұрмыстық зорлық-зомбылық к�-
беймесе, азаймай тұр. Бұған Нүкенова 
тағдыры нақты мысал бола алады. Қо -
ғамдағы қазақ әйелдерінің әлеуметтік 
жағдайы туралы отыз жылдай «Ақ босаға» 
газетінде жазып келдіңіз. Бұған біз тосқа-
уыл қоя аламыз ба?

– Физикада аттас зарядтар, қарсы 
зарядтар деген ұғым бар ғой. ?мірде әйел 
�з орнын білсе, еркек �з орнын білсе, 
идеал болар еді. К�п салада қыз-келін-
шектер алға шығып кетті. Соны ішкі 
еркектік эгосын жеңе алмаған соң, ер-
кектер (ер азамат емес) ішкі қызғаныш-
   тан істейді. Бірақ тәубе, қоғамда қатар 
еңбек етіп, отбасы сәнін келтіріп жүрген 
жұптар аз емес. Лайым солай болғай!

– «Біздің қоғамымыз әйелдің қолын 
жылы суға малып отырғызатын деңгейде 
емес». Қашан қоғам бұған дайын болады?

– Дұрыс айтасың! Қазір әйелдің �зі 
ошақ қасынан шығып кеткен соң, аттан 
түсе салу қиын-ау... Меніңше, әйел заты 
тек декретте отырғанда ғана жылы сумен 
к�бірек жұмыс істейді. Олай болса, мүм-
кіндігінше дүниеге к�бірек сәби әкелсін! 
Біздің жас кезімізде әйелдер консульта-
циясы екіқабат әйелдерге анау деп, 
мынау деп ағзадан кемшіліктер тауып, 
ұрықты алып тастауға жалаңдап отыра-
тын. Қазірде ойлап қарасам, ол қазақтың 
санын к�бейтпеуге деген іс-шара екен.

Аллаға шүкір, қазақ әйелі отбасына 
да, Отанына қызмет етіп келеді. Анала-
рымыздың к�з жасы құры т�гілмесін, 
жыласа тек, қуаныштан ғана жыласын 
деген тілегім бар. 

Еліміз аман, жұртымыз тыныш бол-
сын!

– (ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Заман алға озып, әлеуметтік 
желі қаншалықты дамыса да, 
қазақ басылымдары өз 
маңызын жоймайтыны белгілі. 
Осындай басылымдардың 
ішінде өзіндік орны бар, қазақ 
әйелдерінің ақылшысына, 
арулардың сырласына 
айналған «Ақ босаға» газеті 
тәуелсіздікпен қатарласа 
жарыққа шыққан болатын. Бұл 
газетті «егемен еліміздің төл 
перзенттері мен төбе билігі 
арасындағы алтын көпірі» деп 
мақтанышпен айта аламыз. 
«Ақ босаға» – ұлттық 
құндылық тары мызды, ұмытыла 
бастаған әдет-
ғұрыптарымызды қайта 
жаңғыртқан басылым. Ұлттық 
басылым күні қарсаңында осы 
«ардагер» газеттің 
құрылтайшысы Шолпан 
Ұғыбайқызымен әңгімелестік.

Шолпан ҰҒЫБАЙҚЫЗЫ, 
публицист:

ОҚЫРМАНҒА 
АДАЛ БОЛУДЫ 
МАҚСАТ ТҰТТЫҚ

Ұлттық басылым күні

Себебі ол большевиктердің құрамын-
да болған. Ленин бастаған компартия 
қатарына кірген. Жалпы, тұлғаның �мір 
сүрген кезеңі әлеуметтік-саяси т�ңкеріс 
кезеңіне тап келді. Саяси бағыт ақ пен 
қызыл болып тұрған шақта, Алма Ораз-
баева 17 жаста еді. С�йтіп, жұмысшы от-
басында туып, кедей болып ғұмыр кешкен 
қайраткер «қарапайым еңбек адамының 
жоғын жоқтаймыз!» деген большевиктік 
ұранға сеніп, сол жолды таңдаған. Бірақ 
советтік билік тұсында саяси қызметте 
жүріп, қазақ әйелінің, ана мен бала мәсе-
лесін ХХ ғасыр деңгейіне к�тергенін, 
қазақ қыздарының оқуына жәрдемде-
скенін де айта кеткен ж�н.

Белгілі �лкетанушы Сатыбалды Дау-
мовтың «Тауқыметті тағдыр» деп аталатын 
кітабында оны: «сан ғасырлар бойы қалып-
тасқан ескі дәстүр, әмеңгерлік салт, қызды 
қалыңмалға сату секілді мәселелерге қарсы 
шығып, баспас�зде жазды» дейді. Тіпті, 
кітапта к�п жыл әлеуметтік қамсызданды-
ру министрінің орынбасары болып істеген 
Нұр жамал Саналиеваның мынадай естелі-
гі бар: «Мені адам етіп, қатарға қосқан 
Алма ғой. /кем Сейсенғали сіңірі шыққан 
кедей еді. Тұрмыс тауқыметі қажытқан 
байғұс әке азын-аулақ қалың мал ға қы-
зығып, бес жасар кезімде ме ні Сарыбай 
деген байдың есалаңдау баласына атасты-
рып қойса керек. Сол Сарыбай күш к�р-
сетіп, мені тартып әкетпек болғанда, Алма 
араша түсіп алып қалды. Ол менің 14 жас-
  қа жаңа ғана аяқ басқан кезім болатын. 
Сауат ашу мекте біне де қолымнан жетек-
теп апарып �зі орналастырды».

Шығыс әйелдері арасынан тұңғыш 
халықаралық саясат аренасына шыққан 
Алма Оразбаева – Қазақ ревкомының 
б�лім бастығы, РК(б)П Орынбор губкомы 
қазақ секциясының жауапты хатшысы, 
Б�кей губерниялық партия комитеті әйел-
дер б�лімінің меңгерушісі, Қазақ Орталық 
Атқару комитетінің мүшесі, облыстық 
және Қазақстан �лкелік комитетінің әйел-
дер арасындағы жұмыс ж�ніндегі б�   лімнің 
меңгерушісі әрі бюро мүшесі, Қазақ Орта-
лық Атқару комитетінің Президиум мүше-
сі, Қазақ АКСР халық ағарту комиссари-
атының коллегия мүшесі, саяси-ағарту 
басқармасының меңгерушісі болды. Бұл 
оның 1919-1928 жылдар аралығындағы 
басты-басты қызметтері. Сондай-ақ 
1925 жылдың қарашасында А.Ораз  баева -
ның Қазақ АКСР Орталық Ат қару коми-
теті т�рағасының міндетін атқарғандығы 
бар. (Бұл мәліметті сол кезде ол қол қойған 
мәжіліс хаттамалары айқындайды).

Мұның сыртында қоғамдық жұмыстар 
мен партияның ХІІ, ХІІІ, ХІV съездеріне, 
бүкілодақтық және Қазақстандық Кеңес-
тер конференциялары мен съездеріне де-
легаттығы тағы бар. Осы жиындарға жай 
қол к�теріп қатысып қоймай, мәселелер 
к�теріп, батыл пікір айтқан. Ұлттық кадр 
даярлау, оларды жұмысқа қосу, кедей-
шілікпен күрес жүргізу, әйел тағдыры 
мәселелерін мемлекеттік деңгейде к�теріп, 
үкімет назарын аудартқан еңбектерін, �мір 
жолдарын оның к�зк�рген, үзеңгі жол-
дастары да, жазушы, журналистер де, 
зерт теушілер де кезінде біршама жазды. 
Бірақ бұл жазылғандардың дені кеңестік 
дәуірдегі басылымдарда жарияланған бо-
латын. Соның ішінде А.Оразбаева туралы 
деректерді мұрағаттар мен музей қорла-
рынан тереңірек ізденіп, баспас�з беттері-
не, кейіннен толықтыруларымен кітап етіп 
басып шығарған журналист, жазушы, 
ақын С.Даумовтың зерттеу-еңбекте   рі-
нің маңызы зор.

Алманың әкесі – Дінмұхамед. Руы – 
т�леңгіт. Дінмұхамед екі ағайынды. ?зі 
және ағасы Бимұхамед. Дінмұхамед шаруа 
істегенімен, ішімдікті жек к�рмеген. Оның 
жұбайы Балдок (кейбір деректе Банток, 
негізгі аты – Сәнзира деп келтіріледі) 
бай-манаптардың үйінің отын жағып, кір-
қоңын жуып жүрсе де, оқуды, оқығанды 
қалаған. Тұрмыс ауыртпашылығынан 
қысымшылық к�рсе де, �зінің де, �згенің 
де балаларының (ауылдың ұл-қызының) 
білім алуын қоштап, үгіттеген. Олардан 

Ғатауолла, Ханифа, Алма, Мәдина және 
Ғарифолла есімді балалар �рбіген. Дінмұ-
хамед балаларының бәрі де Хан ставкасын-
дағы мектептерде оқыған. Алма да мұндағы 
орыс-қазақ қыздар мектебінен сауатын 
ашады. Мектепте оқи жүріп, ауқаттылар-
дың баласын бағып, тиын-тебен табуда 
еңбекке ерте араласады. Оқуға алғырлығы 
оны �з құрбыларынан даралап, сабақ бер-
ген мұғалімдерінің к�мегімен Симбирскі-
де, кейін Хан ставкасындағы қыздар учи-
лищесі мен 4 кластық қалалық училище 
жанындағы 3 жылдық мұғалімдер курсын-
да оқуға мүмкіндік берді.

Алғашқы ұстаздық жолы Жаңақала-
дағы біркластық қыздар мектебінде 
басталғанда, ондағы 10-16 жас аралығын-
дағы 43 оқушының кейбірі Алманың 
�зімен жасты болады. Мұнда орыс тілі, ана 
тілі, арифметика, к�ркем жазу (чистопи-
сание), сурет салу, қол�нерінен (кесте 
т�гу) сабақ беріп, ән және гимнастика 
орнына сыртқа шығарып, қимылды ойын-
дар, би, ән салуды үйреткен. Тәрбиеле-
нушілеріне оқыған кітаптарының мазмұ-
нын айтып, компасты пайдалану, эстети-
калық мінез-құлыққа, қоғамда, отбасында 
�зін мәдени ұстауға тәрбиелейді. Мұнан 
кейінгі ұстаздық қызметі Казталовкадағы 
екікластық қыздар мектебінде жалғасқан 
Алма талай жастың бойына оқысам, білсем 
деген ұшқын жағады. Олардың ата-анала-
рына да педагогикалық насихат ғана емес, 
тұрмыс мәдениетін меңгертуге тырысады. 
Оқушыларды жақсы к�реді. «Менде қазақ 
қыздары аз. Оларды мектепке тарту �те 
қиын», – деп �зімен бірге оқыған әріптес 
құрбысы Антонина Доценкоға жазған ха-
тында қазақ қыздарына алаңдайтынын 
байқатады. Алма тәрбиеленушілерінің, 
әсіресе кедей, жоқшылықты тұрмыстағы 
отбасының қыздары оқуды тастамасын 
деп, ауа райының боранды, жауын-ша  -
шынды күндері оларды �зі жүріп жинап, 
�зі таратады. Жағдайы ауырлары қыс бойы 
�зімен бірге тұрып шығады. Ол кезде Ал-
маның �зі де қаржыдан, тұрмыстан қы-
сымшылықта жүрген еді.

АЛМА ОРАЗБАЕВА ҚАЛАЙ АЛҒАШҚЫ 
ҚАЗАҚ ФЕМИНИСІ АТАНДЫ?

А.Оразбаеваның ерекше бастамасы-
ның бірі – әйелдер баспас�зінің негізін 
қалауы. 1919 жылы Ордада шыққан «Дұ  -
рыстық жолы» газетіне «/уелі түсіну ке-
рек» деп мәселе к�терген ол, 1923 жылдың 
9 маусымында «Еңбекші қазақ» газеті-
не «/йел бостандығы» атты мақала жаза-
ды. Мақалада: «...Қазақстан халқының 
жартысы – әйел. Сол бір елдің жарты 
денесі сияқты – әйел халқы сәулесіз, ой-
  сыз, �нерсіз, надан болса, Қазақстан 
бүтін, толық саналы ел болмақ емес. Мұ-
  ны қазақтың әйелі де, еркегі де есінен 
шығармауға тиіс. /йел болашақ ер аза-
маттың анасы, асыраушысы да, тәрби-
ешісі де. /йел – қазақтың шаруасының 
тұтқасы. Қазақ әйелі, қадіріңді �зің біліп, 
адам болып �нерге, білімге ұмтылуың 
керек», – дейді. Осылайша, ол қазіргі 
қазақ баспас�зінде «алғашқы қазақ феми-
нисі» атанды. Ол тек мақала жазып қана 
қоймай, баспас�з ісімен тұрақты айналы-
сты. 1923 жылдың басында жарық к�рген 
«Жас қазақ» журналының алғашқы бас 
редакторы да А.Ораз баева еді. Осы жур-
налға Алманың екі мақаласы («Жастар 
Одағының қазақ қыздарын ұйымдастыру-
дағы және тәрбиелеудегі міндеттері» және 
«Гүлсім» атты очеркі) жарияланды. Жур-
налдың шығуына қуанған Алма С.Сейфул-
линнен сүйінші сұрап, журналдың келесі 
санына мақала жазуды �тінген екен. Сон-

да С.Сейфуллин «Жас қазақ» атты к�лемді 
арнау �лең жазған. А.Оразбаева к�терген 
әйелдер мәселесін қоштап, С.Меңдешев, 
Н.Нұрмақов, Х.Құлымбетов мақалалар, 
С.Мұқанов, М./уезов, С.Д�нентаев, 
Б.Май     лин, Қ.Айнабекұлы сынды ақын-
жа зушылар �лең, әңгімелер жазып, бас-
пас�зге жариялайды. Яғни, әйелдер мәсе-
лесінің баспас�зде алғаш к�терілуіне, тіпті 
оның �нер арқылы насихатталуына себеп-
кер болған адамның бірі – Алма Оразбае-
ва болды.

/йелдерге арналған әдебиет шығару 
ісіне к�ңіл б�лген Алма 1924 жылы қазақ 
тілінде жарық к�рген кітапшаға алғыс�з 
жазады.  Қазақ, орыс тілдеріне жетік 
А.Ораз         баеваның «Жизнь трудящихся 
женщин Киргизии. Вредный уклон» 
(21.10.1923 ж), «Қазақ әйелі даңғыл жол 
үстінде» атты Орынбордағы Аймақтық 
әйелдер мектебінің жұмысын баяндаған 
(29.10.1923 ж. «Еңбекші қазақ»), «Жалпы-
ресейлік еңбекші әйелдердің Бірінші съезі» 
(30.10.1923 ж. «Еңбекші қазақ») атты мақа-
лалар жариялайды. Осыдан бастап, Ақт�-
беде «/йел бостандығы», Орынборда 
«Труженица» газеттері, 1925 жылы Сара 
Есова редакторлық еткен «Теңдік» газеті, 
кейіннен «/йел теңдігі» деген атпен жур-
налға айналады. Осы «/йел теңдігі» (қазір-
гі «Қазақстан әйелдері» журналы) ал   ға  -
шында Орынбордағы «Еңбекші қазақ» 
(қазіргі EGEMEN QAZAQSTAN) газетіне 
қосымша болып шығып жүреді. 1926 жыл-
дан Қазақстан астанасы Қызылордаға 
к�шкенде ол айына бір шығатын «/йел 
теңдігі» атты к�лемді журналға айналды. 
Мұнан басқа да «Азат әйел», «Жетісу әйел-
дері» (кейіннен журналға айналды), «Но-
вая женщина» газеттері шығып, Қазандағы 
«Степная правда» газетінің ортасына әй-
елдерге арналған «Страничка» шығару 
міндетін әуелі Алманың �зі алған.

ҚАЗАҚ (ЙЕЛДЕРІ ТЕҢДІК 
АЛҒАН МЕРЕКЕ

Қазақ әйелдерінің теңдігі үшін күресті 
мақсатына айналдырған Алма Дінмұха-
медқызы Қазақстан Орталық атқару коми-
тетінің Президиумына ұсыныс түсіре жүріп, 
1924 жылы 6 желтоқсан қазақ әйелдерінің 
теңдік алған күні, яғни мереке деп жария-
лануына қол жеткізеді. Кейіннен бұл күн 
1 қаңтарға к�шіріліп, революциялық мей-
рамдардың бірі ретінде 30 жылдарға дейін 
бүкіл Қазақстан бойынша жылма-жыл 
аталып �ткен. Оның ұлтқа қызмет етуі �зге 
жолмен жүзеге асты. Ол 1926-1927 жылдары 
саяси-ағарту басқармасының т�райымы 
болған кезде кітапханалар орыс әйелдері 
арасында жұмыс істегендіктен, олардың 
санын қысқартып, оның орнына қазақ 
әйелдері арасында жұмыс істейтін 63 қызыл 
отау ашқызады. Оның адамгершілігін жоға-
ры бағалағандар: «Алманың қарапайым-
дылығы сондай – бала тамақтандыруға 
б�лінген уақытта ұдайы жаяу баратын. Неге 
к�лікпен бармайсыз – дегендерге; к�лік 
маған балаға бару үшін емес, қызмет үшін 
берілген» деп қызмет бабын жеке басына 
пайдаланбайтынын айтады. Қоғамның 
және мемлекеттің мәселесін бірінші орынға 
қойған А.Оразбаеваның жеке басының 
тағдыры ауыр болды.

1929 жылы Алма Дінмұхамедқызы 
Коминтерннің тапсырмасымен Моңғол 
Халық Республикасына барады. «А.Ораз-
баева Моңғолиядан қажып келді. Бұл 
құпия іссапар болуы керек. Ол ж�нінде 
Коминтерннің архиві жабық болды» деп 
болжайды зерттеушілер. Елге келгенде 
Алма шайқалған отбасын к�реді. Бұл мәсе-
ле ж�нінде біреу: «Алманың 2 жасар бала-
сын бақтырып кеткен Ханифа апасының 
қызы Сақыпжамалға жұбайы Д.Каширин 
үйленіп алады. Баласы сол кісіні ана деп 
жүріпті», – десе, енді бірі «Алма емхана-
ларда ұзақ жатып емделетін болғасын 
Каширин, балама ана керек деп үйле-
ніпті», – дейді. Осы уақыттан бастап Ал-
маның жүйкесі сыр беріп, ол Кремль ауру-
ханасында, кейін Тамбовта емделеді. 
1930 жылдан бастап А.Оразбаеваның 
мем  лекеттік және қоғамдық қызметі аяқ-
талып, оған мемлекеттік деңгейдегі дербес 
зейнетақы тағайындалады. Күтіміне 
қаржылай қолдау к�рсеткен �кімет жеңіл-
діктерін алған туыстары – ағасы Ғатауол-
ла, сіңлісі Мадина оны Алматыға, елге 
Ордаға, Жәнібекке, Оңтүстік Қазақстан 
облысының Түлкібас ауданы, Жамбыл 
облысы �ңіріне әкеліп сейілдетіп, үй жағ-
 дайында күтімге алғанмен жалынды қай-
раткер қайта сапқа тұра алмайды. Жұбайы 
болған Иван Дмитриевич Каширин 
1937 жылғы зұлматтың құрбаны болып 
кетеді. Сіңлісі Сақыпжамал да халық жа-
уының әйелі ретінде тұтқынға алынып, он 
жыл айдауда болады. Анасынан т�рт, 
әкесінен он жасында жетім қалған баласы 
Альмарев Иванович Каширин балалар 
үйінде тәр бие леніп ер жетеді.

P.S. 

Алма Оразбаева ж�ніндегі аталмыш 
мақала Батыс Қазақстан облыстық Хан 

Ордасы тарихи-мәдени, архитектура-
лық-этнографиялық музей-қорығының қор 

сақтау б�лімінің басшысы Гүлжиян 
Сапарғалиевамен тілдесу барысында жа-

зылып, әзірленді.

Алтын БЕК

Алма Оразбаева – 1898 жылы 
Бөкей Ордасында дүниеге 
келген қоғам қайраткері, ұстаз, 
әйел теңдігінің насихатшысы. 
Әрине, қазіргі уақытта оның 
саяси ұстанымына қатысты 
даулы мәселе көп. Бәлкім, 
сондықтан да шығар, оның қазақ 
баспасөзінде есім-сойы жиі 
аталмайды. Бірақ оның қазақ 
баспасөзінің қарлығашы 
болғанын, ұлттық басылымдағы 
қызметін ешкім жоққа шығара 
алмайды.

АРМАНЫНА ЖЕТЕ АРМАНЫНА ЖЕТЕ 
АЛМАҒАНАЛМАҒАНАлмаАлма
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Бірақ егер біз қазақ елінің дербес, тәуел сіз 
мемлекет болуына мүдделі болсақ, онда біз 
болашақтың темірқазығы ұлттық идеяны 

анықтап, заңдастырып бекітуіміз және осы 
бағыттағы ұстанымы   мыздан 

ауыт        қуға жол бермеуіміз қажет. 

НЕМЕСЕ ҰСТАЗЫНА
АДАЛ ШӘКІРТ

Басында бірден «ғылымнан жырақта 
жүрген жігіттің қадамы қалай болар екен» 
деген күдік келгені рас. Бірақ сол кезге 
дейін Болатбек бірнеше кітап шығарып, 
бірқатар тарихи тақырыпты қаузап үлге  -
ріпті. Ұлттық мәселелер турасында !з 
автор    лығымен және құрастыруымен шы   -
ғарған кітаптарымен таныстырды. Ең   -
бектері публицистік сарында болға   нымен, 
к!терер жүгі ауыр, тарихи тағылым ды 
дүниелер. Алдымен жарық к!рген бірқатар 
кітабымен танысып шықтым. Сосын ғы-
лыми жұмысын оқып, кеңесімді айтып, 
ширату тұрғысындағы іске кірістік.

Болатбектің әлеуметтік философия 
ма  мандығы бойынша философия ғылым  -
дарының кандидаты ғылыми дәрежесін 
алу үшін дайындаған диссертациясы: 
«Қазақ стандағы ұлттық идеяның рухани-
адамгершілік негіздері» (әлеуметтік-фило-
софиялық талдау) деп аталады. Тақы  рыпқа 
дендеген сайын !те ауқымды әрі күрделі 
екені к!ріне бастады. Ғылымнан тыс 
жүрген ізденуші неліктен осындай !зекті 
мәселені зерттеуге алды екен деп тағы ой-
ла     дым. Дегенмен Болатбекпен с!йлесіп, 
диссертациялық жұмысын толық оқып 
шық қан соң ол ойымнан айныдым. Із  -
дену     шіге тақырып таныс әрі оң жамбасына 
келеді екен.

Ұлттық идея туралы ғылыми әдебиет -
терде, бұқаралық ақпарат құралдарында, 
ауызекі әңгімелерде де !те к!п айтылады. 
Еліміздің тәуелсіздік алу кезеңінде, яғни 
1980 жылдардың аяғы мен 1990 жылдардың 
басында ұлттық идея тікелей тәуелсіздік 
идеясымен байланыстырылды және бұл 
ұлттық рухани құндылықтардың негізгі 
салаларын (мысалы, тіл мен діл, дәстүр 
мен мәдениет, ұлттық сана мен ұлттық 
тарих және т.б.) қамтып, тіпті сол кездегі 
пар тиялар мен қозғалыстардың атауының 
!зі нен оның мазмұны аңғарылып тұрды: 
«Азат», «Азамат», «Желтоқсан», «Невада–
Семей», «Қазақ тілі» және тағы басқалар. 
Тура осы мәселелер Болатбектің зерттеп 
жүрген еңбектерінде қамтылыпты. Алайда 
кейінірек, ұлттық идея ұстындары жоғары-
дан ұлттық жобалар мен бағдарламалар 
түрінде түсіріле бастады және бұлар к!біне 
әлеуметтік-экономикалық сипатта болды, 
мысалы: «Қазақстан – 2030», «Интеллек  -
туалды ұлт қалыптастыру», «?лемнің 
бәсекеге қабілетті 50 елінің қатарына кіру» 
және т.б. Ұлттық тәуелсіздік тақырыбынан 
бұлай ауытқушылық еліміздің мәдени 
әртектілігінен де туындады.

Осы мәселеден елімізде ұлттық идея 
ма, әлде жалпыұлттық идея ма, қазақ 
идея сы ма, әлде қазақстандық идея ма 
деген пікірталас туындады. Осы кезде 
аталған мәселені жіті зерделей алатын Бо-
 латбек секіл ді практик зерттеушіге тақы  -
рып сеніп тапсырылған екен. Осы уақытта 
ғылыми әдебиеттегі пікірсайыс ұлттың 
саяси-аза маттық және этно-мә   дени түсі  -
нігінің ара қатынасынан туын   дады. «Ел 
бірлігі» док  тринасының қоғамда қайшы  -
лықты пі кір лер тудырғаны да бұл тақы  -
рыптың әрі !зектілігін, әрі маңыз   дылығын 
алға тартты. 

Иә, кандидаттық диссертация осы дау-
лы, !зекті мәселеге арналды. Тақы   рыптың 
атауы мен бұл бағытта таңдалуы да кездей-
  соқ емес. Болатбек Т!лепберген есімі 
1990 жылдардың ортасынан мерзімді бас -
пас!з беттерінде !зінің публицисти калық 
мақалаларымен таныла бастады. Ұлттық 
мәдениет пен қоғамдық !мірдің алуан қы-
рын қамтығын бұл еңбектер 2004 жылы 
жа рияланған «К!шкен күннің бояуы» 
деген жинақта берілді. Сонымен қатар 
2006 жылы «Біз білмейтін Желтоқсан» 
кітабы жарық к!рсе, 1986 жылғы Желтоқ-
 сан к!терілісінің 20 жылдығына арнап 
шық қан 10 томдық «Желтоқсан-86» жина-
ғы авторларының бірі. Т!л тарихымыздағы 
қаралы беттердің бірі – тоталитаризм тұ-
сын  дағы қуғын-сүргіннің 70 жылдығына 
арнап «1937-2007:Тауқымет пен тағзым» 
жи нағын, «Алаш» партиясының құрылуы 
мен Алашорда үкіметінің 90 жылдығына 

арнап, «Мәңгі жас – Алаш идеясы» ғы-
лыми-публицистикалық зерттеулер кіта -
бын жариялады. Және де 2009 жылы «Ұл -
тым деп соққан жүректер» жинағын, 
2010 жылы «Желтоқсан қарлығаштары» 
кіта бын жарыққа шығарды. Яғни, Болат  -
бекке бұл тақырып таңсық емес, керісінше 
оның ондаған жыл бойғы ізденісінің же -
лісін құрайды, сондықтан осы мәселе бо-
йынша диссертация қорғауға ниет етуі 
заң      дылық еді. Себебі «ұлттық идея» – !зі   -
нің к!птен бері зерттеп жүрген тақырыбы.

Болатбектің сол кезде ұсынған жұмысы 
қа зақстандық қоғамдағы жоғарыда сипат-
талған !зектілікке !зіндік жауап берді. 
Оның үстіне, бұл мәселе әлеуметтік-гума -
ни       тарлық ғылымда біздің институттың 
ат қар ған ғылыми қолданбалы зерттеуле  -
рінде де кеңінен с!з болғанымен, елімізде 
фи  лософиялық тұрғыда арнайы әрі терең 
зерт теле қоймағанын да ескеру қажет екені 
к!рініс берді. Ұлттық идеяның рухани-
адамгершілік қырларын әлеуметтік-фило-
софиялық тұрғыда қарастырған аталған 
диссертация отандық ғылымда осы мәсе-
леге қатысты сұранысты қанағат тан дыр -
ды, сондай-ақ қазақ ұлттық идеясының 
эво  лю  циясында қарастырғандықтан, 
қазақтың және классикалық мәдени мұра-
 ны иге румен байланысты мемлекеттік 
бағ   дар ламаларға да қатысы бар еді. 

Жалпы, жұмыс құрылымы !зара қи -
сынды байланысты екі б!лімнен тұрды: 
бі рінші б!лімі ұлттық идея феноменінің 
теориялық-әдіснамалық және рухани 
сабақтастық қырларына арналса, екінші 
б!лімінде қазіргі Қазақстандағы ұлттық 
идеяның қалыптасуы мен орнығуы әлеу-
мет  тік-философиялық қырынан талдан  -
ды. Болатбек ғылыми жаңалық мәртебе  -
сіне ие бірқатар нәтижеге қол жеткізді. 
Алдымен «ұлт» «халық», «идея» түсінікте  -
рі нің фило софиялық мән-мағыналарын 
аша отырып, «ұлттық идея» ұғымы және 
оның мазмұны мен зерттелу сипатын тал-
дай келе зерттеу дің әдіснамалық, тұжы  -
рымдамалық негіз дерін айқындады. Одан 
ары қазақ халқы ның рухани және тарихи-
әлеуметтік дамуы аясындағы ұлттық идея-
 ның эволюциясы тарихи қырынан да, 
логи   калық қырынан да зерделенді. Қазақ 
ұлттық идеясының дамуында ХХ ғасыр 
басындағы Алаш идеясы оның шырқау 
шыңы ретінде түсін  діріліп, ұлттық сипаты 
анықталды. Тағы бір ұтымды тұсы, іздену-
 шінің осы уақытқа дейін белгісіз бо лып 
келген мәліметтерді кел тіре отырып, ке-
ңестік дәуірдегі ұлттық идея ның транс -
формациялануын талдауы болып сана-
лады. Сондай-ақ тәуелсіз Қазақ стандағы 
ел бірлігі мәселесінің руха  ни не  гіздері осы 
жайтқа қатысты пікір    таластарды салыс  -
тыру арқылы пайым дады. Еңбек жаhан  -
дану жағдайын  дағы Қазақ стандағы ұлттық 
идея мәселе сінің болаша ғы, оған қатысты 
тың тұжырымдармен түйінделді. 

Ұлттық идея тақырыбы соңғы кездері 
әлемде ұлттық жаңғырудың салдарынан, 
сондай-ақ біздің еліміздің тәуелсіздікке 
қол жеткізуімен даулы да !зекті мәселе-
лердің біріне айналды. Бастапқыда адам-
дар    дың бірігіп әрекет етуінен басталған 
қарапайым арақатынастар біртіндеп күр -
делі қауымдастықтар мен қоғамдық жүйе 
қалыптастырып, мемлекеттердің пайда 
болуына алып келеді. Қазақтар ұлт болып 
қа лыптасты ма, қалыптаспады ма, ол 
басқа әңгіме. Бірақ егер біз қазақ елінің 
дербес, тәуел сіз мемлекет болуына мүдделі 
болсақ, онда біз болашақтың темірқазығы 
ұлттық идеяны анықтап, заңдастырып 
бекітуіміз және осы бағыттағы ұстанымы  -
мыздан ауыт        қуға жол бермеуіміз қажет. 
?лемдегі   мем   лекеттердің саяси ұстаны   -
мының, яғни ұлттық идеяларының !зегі 
барлық мемле кетке тән бір ортақ заңды -
лыққа  бағынады. Автор осындай аса нәзік 
те !зекті мәселені салқынқан  дылық пен 
саралады, тақырып  тың астарына байып -
пен бойлады.

Зерттеу жұмысында Болатбек қарас  -
тырып отырған мәселенің тұжырымда -

малық-әдіснамалық негіздерін ашу үшін 
ұлттық идея ұғымы және оның мазмұны 
мен зерттелу сипатына тоқталып, «ұлт» 
пен «идея» түсініктерін философиялық 
талдау арқылы анықтайды. Бұл тұста 
«идея» мен «ұғым» түсініктерінің диалек  -
тикалық бай  ланыстарына, «ұлт» пен «ха -
лық» ұғым  дарының айырмашы  лықтарына 
тереңірек талдау жасайды. Иә, маркстік 
әдебиеттерде к!п кездесетін ұлттың бес 
белгісіне (тілдің, діннің, мәдениеттің, 
территорияның, шаруашылық үрдісінің) 
түбегейлі келісуге болмайды. Мысалы, 
яһу   дейлерде ғасырлар бойы террито    рия -
лық, шаруашылық бірлік болған жоқ, тіпті 
тілдерінен де айырылып қалды, сонда да 
ұлттық бірегейлігін жо   ғалт  қан жоқ. ?детте 
ұлтты біріктіретін бір құндылық бо   лады, 
оны !з ұстанымында автор ең бе  гінде анық 
к!рсетеді. 

Одан ары Болатбек қазақ халқының 
рухани және тарихи-әлеуметтік дамуы 
аясындағы ұлттық идеяның эволюциясын 
қарастырады. «Атамекен», «Жерұйық» 
идея    ларын жіті сипаттап, жүйелі бір қы  -
рынан алып талдайды. Автордың бұрын  -
нан бері жете зерттеген, арнайы айна  -

лысып, кітаптар жариялаған ХХ ғасыр 
басындағы қазақтың Алаш идеясының 
ұлттық сипаты терең талданған. Қазақтың 
к!рнекті зия лыларының бірі – Мұстафа 
Шоқай сынды қайраткерлердің ұлт ж! -
ніндегі к!з   қарас  тарын келтірген. Бұл мә  -
селеге қатысты ол !з мақаласында Ниц  -
шені сынап, Кант пен Фихтеге сілтеме 
жа   сайды. ?рине, Мұс тафаның «Алаш» 
идеясынан г!рі «Түркіс тан» идеясына 
жақын болғанымен де автор мұны назар-
дан тыс қалдырмайды. 

Ең маңызды деген қазіргі Қазақ   стан-
дағы ұлттық идеяның қалыптасуы мен 
орнығуы мәселесінің түп тамыры кешегі 
кеңестік дәуірдегі ұлттық идеяның транс -
формациялануын қарастырудан бастайды. 
Болатбек кеңестік дәуірдегі диссиденттік 
қозғалыс пен жастар ұйымдарының астыр-
тын қызметіне қатысты, сондай-ақ Жел -
тоқ    сан к!терілісіне орай к!пшілікке бей-
мә    лім к!птеген мәлімет келтіре оты  рып, 
қызықты тарихи материалдар ұсынады. 

Зерттеу жұмысының келесі нәтижесі 
тәуелсіз Қазақстандағы ел бірлігі мәселесі-
нің рухани негіздерін айқындаумен сипат-
 талады. Мұнда да соңғы онжылдықтарда 
еліміздегі ұлттық идеяның к!терілуі мен 
қойылуы с!з болады, бірақ бізге ұлттық 
идея керек пе, әлде жалпыұлттық идея ке-
рек пе, бұл қазақ ұлтынан туындауы қа жет 
пе, әлде жалпықазақстандық ұлттан туын-
  дау тиіс пе, қазіргі ұлттық идеяның маз  -
мұны неде болуы керек деген даулы мәсе  -
лелерде автор !з ұстанымын айқын 
біл   ді   ре   ді. Еңбектегі соңғы нәтиже жаhан-
дану жағдайындағы Қазақстандағы ұлттық 
идея мәселесінің болашағын талдаумен 
сипатталады. 

Жалпы, ұлттық идеяны аспаннан ізде-
мей, еліміздің !з даму тарихынан, т!л мә-
дени қозғалыстарынан іздеген автор тек 
мұнымен шектелмей, оларды кең және 
ау   қымды философиялық талдаудан !т -
кізіп, жалпы адамзаттық философиялық 
даму ая сында қарастырған. Ол «этнос», 
«ұлт», «менталитет» ұғымдарының айыр-
ма   шы лы ғын және арақатынасын терең 
зерттеген. Тарихи талдауға келсек, автор, 

әсіресе Алаш дәуірінің қайраткерлерінің 
қыр-сырын ашып берген. Nзі «Мәңгі 
жас – Алаш идеясы» кітабының авторы. 
Мұндай кәсіби мамандану да зерттеу 
құнын к!п жоғарылатқан. 

Автор алған тақырыбын білікті және 
жан-жақты к!рсеткен. Бұған автордың та-
лантты журналист екені де біраз сеп бол-
ған шығар. ?рине, кейде журналистік 
сурет   теме философиялық талдаудан ба -
сым, бірақ бұл әлеуметтік философия 
маман    дығы бойынша тақырып, сондықтан 
бәрі орынды. Егер нақтырақ айтсақ, автор 
мақсатына жеткен, ұлттық идея тақыры   -
бын, оның тарихи, саяси және философия-
   лық дамуын да ашқан. Негізгі ғылыми тұ-
жырымдары да кесек және к!лемді, оның 
ең бастысы: кез келген ұлттық идеяның 
мәні оның біріктірушілік күші мен ыды  -
ратуға қарсы ықпалында екенін атап 
к!рсеткен.

Зерттеу жұмысының теориялық және 
тәжірибелік маңызы зор, қазіргі мәдени, 
саяси дискуссияларға бағыт беретін дә  -
режеде. Себебі Қазақстандағы ұлттық 
идея    ның адамгершілік-рухани негіздерін 
әлеуметтік-философиялық тұрғыда қа -

растыратын бұл зерттеу жұмысы әлі де те-
рең зерттеле қоймаған, !зекті жұмыс. Бо-
латбек терең және жеткілікті түрде 
ма     те       риалдарға талдаулар жасап, ғылыми 
еңбекті үлкен шығармашылықпен игерді. 
Тақырыптың зерттелу деңгейін кеңінен 
ашуға тырысты. Жалпы, жұмыстың кіріс -
песі еңбектің бағыт-бағдары мен зерт теу 
барысында автордың қол жеткізген ғылы-
 ми нәтижелері ж!нінде біршама тия нақты 
мағлұмат береді, !зектілігі жақсы ашылды. 

Автор зерттеу жұмысына !зек болып 
отырған «ұлттық идея» түсінігін анықтап, 
оның мазмұны мен сипатына теориялық-
әдіснамалық тұрғыда тоқталды. Оны дә -
йек    теуде тәуелсіздік алғаннан бергі қа  был-
  данған ресми құжаттарға, Филосо  фия 
және саясаттану институты ұжымы ның 
еңбектеріне тоқталып, «Мәдени мұра» 
мем лекеттік бағдарламасы бойынша жа-
салған еңбектерге талдау жасады. Зерт -
теуші одан ары ежелгі прототүріктік 
кезеңнен қазіргі тәуелсіз Қазақстанға 
дейінгі ара лықта үзілмей келе жатқан 
ұлттық идеяны ашып к!рсетеді. ХХ ғасыр 
басында ұлттық сананың оянуына қарай 
қазақ зиялылары, Міржақып Дулатұлы 
«Оян, қазақ!» идея сымен халыққа ой 
тастады, соның нәтиже   сінде Алаш қоз-
ғалысы басталды және Алаштың әлеу -
меттік, саяси және тұлғалық белсен   ділігі 
мен еркіндігі ұлттық идея ре тінде ұсы -
нылады. 

Автор Кеңес дәуіріндегі ұлттық идея -
ның бой к!рсетуіне кері әсерін тигізген 
факторларға, ұлттық жастар ұйымдарының 
іс-әрекеттеріне қатысты к!п материал жи-
на ған. 1986 жылғы Желтоқсан к!терілі   сіне 
байланысты тың материалдар ұсына оты -
рып, қазақ тарихындағы ұлттық рухы мен 
ұлттық идеясы аспандаған асқақ сәт-
терінің бірі екенін нақты дәлелдей білген. 
Ға сырлар бойы армандаған тәуел  сіздікке 
қол жеткеніне қаншама жыл !тсе де, 
бүгінде ұлттық идея қалыптастыру мәсе  -
лесі әлі де шынайы нақтылыққа айнал  -
мағаны айты лады. Дегенмен «ұлттық рух  -
ты, намыс пен жігерді асқақтата түсу 
ке   рек, осы мәселелер ұлттық идеяның 

!зе г ін құрайды» дейді автор. ?рі жаhандану 
жағдайындағы ұлттық идея мәселесінің 
болашағы да на зар    дан тыс қалмайды.

Қазақстандағы ұлттық идея қалып     тас-
тырудың рухани-адамгершілік негіздерін 
зерттеудің ғылым мен философия үшін 
ғана емес, тәуелсіз мемлекетіміздің дербес 
рухани дамуы үшін де теориялық және 
тәжірибелік маңызы жоғары. Болатбек 
Т!лепбергеннің зерттеу барысында алын  -
ған ғылыми нәтижелері мен тұжы рымдары 
осы тақырыпқа қатысты болашақ зерт -
теулерге түрткі бола алады, сондай-ақ 
олар  ды жоғары және арнаулы орта оқу 
орындарында оқытылатын философия, 
әлеуметтік философия, мәдениеттану жә-
не қазақ мәдениетінің тарихы мен фило-
софиясы, қазіргі Қазақстан тарихы сияқты 
пәндер мен арнайы курстарда пайдалануға 
болады. Сондай-ақ еліміздегі стратегиялық 
мемлекеттік бағдарламарды іске асыруға 
!зіндік үлесін қоса алады. Себебі барлық 
талапқа сай, құнды, теориялық және қол-
данбалы деңгейі жоғары еңбек.

 Біз с!з еткен еңбек 2010 жылы БҒМ 
ҒК Философия, саясаттану және дінтану 
институтының Ғылыми кеңесінде қарал  -
ды. Ғалымдарымыз еңбекке оң бағасын 
беріп, қорғау сәтті !тті. Ең бастысы, «ұлт-
тық идеяға» қатысты соңғы кезде жазылған 
бірегей, құнды жұмыс екені айтылып, 
жоғары баға берілді. Болатбек Т!лепберген 
ғылым саласында жұмыс істемегендіктен, 
Ғылым және білім министрлігі Ғылым ко-
 ми    тетінің сарапшы комиссиясына шақы  -
рылып, Астанаға барып, құзырлы орган  -
ның сұрақтарына жауап беріп, екінші рет 
!з жұмысын қорғап шықты. Осындай 
маң       д ай тер, үлкен еңбекпен келген «фило-
 со  фия ғылымдарының кандидаты» ғылы -
ми дәрежесін алған соң да тоғайып, тоқтап 
қалмады. Таңдап алған тақырыбы бойын-
ша жұмысын жалғастыра берді, ғылымға 
қыз  мет етті. 2011 жылы канди    даттық дис     -
сер        тациясын «Ұлттық идея – тәуелсіз  дік 
тұ  ғыры» атты кітап етіп шығарып, Ал   ма     -
ты         дағы Ұлттық кітапхана мен Астана     дағы 
Ұлттық академиялық кітапханада таныс -
ты     рылымын ұйымдастырды. Аталған ша-
ра ғалымдар, саясаттанушылар, саясат -
керлер арасында «Бізге қандай ұлттық 
идея қажет?» деген пікірталасқа ұласты. 
Кан  ди даттық жұмысын қорғап қоя сал-
май, ғы лыми еңбегін кітап етіп шыға рып, 
со ның негізінде үлкен шара ұйымдастыру 
«ғы лымға қызметтің» жарқын үлгісі дер 
едім. Бұдан кейін де автордың 2015 жылы 
«Біз осы не бітіріп жүрміз?», 2017 жылы 
«Алаш жолы», 2022 жылы «Азаттық аңса-
ған» және жақында «Алаң жұрт» кітабы 
жарық к!рді. Бұл Болатбектің ғылымға 
кездейсоқ келме генін к!рсетсе керек. 
Қай  та ғылымға жолы қиысып, осындай 
жі      гіттің келгені ол жа болды деп ойлаймын.

Сонымен қатар Болатбек !зінің кәсіби 
қызметімен қатар ғалым ретінде де, ұстаз 
ретінде де білім-білігін !з тәжірибесімен 
б!лісіп келеді. Ғалым ретінде халықаралық 
және республикалық ғылыми журналдарға 
мақалалар жарияласа, ұстаз ретінде сту-
дент  терге дәріп оқып, шәкірт тәрбиелеуде. 
Қызмет бабымен Астанада тұрған жыл  -
дары Л.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
уни верситеті Журналистика және саясат-
тану факультетінде аға оқытушы, қазір 
әл-Фа ра би атындағы Қазақ ұлттық уни-
вер     ситетінің Журналистика факультеті 
Бас  пагерлік-редакторлық және дизай-
нерлік !нер кафедрасының аға оқытушысы 
ре тінде дәріс оқиды.

ҚР ҰҒА академигі, философия ғы-
лымдарының докторы, профессор ?бді -
мә лік Нысанбаев пен шәкірті Болатбек 
Т!лепберген 90-жылдары танысып, содан 
бері ағалы-інідей араласқан. ?бекеңнің 
мерейтойларында ұстазының мерейін 
асырып, мақала жазса, былтыр ?бдімәлік 
Нысанбайұлы !мірден озғанда «Қазақ 
әдебиеті» газетіне «?кесін ақтап алған ака-
демик» деген мақала жариялап, радио-
хабарлар ұйымдастырып, ұстазын ұмытпай 
шәкірттік парызын да !теген-ді. Ұстазға 
құрмет деген осындай-ақ болар.

Президенттің БАҚ саласындағы сый -
лығының лауреаты, Мемлекеттік «Дарын» 
жастар сыйлығы мен Жастар одағы сый -
лы ғының иегері, мәдениет қай раткері, 
философия ғылымдарының кан  дидаты, 
Шалқар радиосының дирек   торы Болатбек 
Т!лепбергеннің бір қыры – ғы лымға қа-
тысты еңбегіне мақа ламызда шо лу жаса -
дық. Жақында елуді еңсерген шә  кіртімнің 
бұл еңбегінің уақыт !ткен сайын маңызы 
арта бермек. Алдағы уа қытта да осы ба-
ғытта жұмысын жалғас  тырып, ұлт тық 
идея мызды ұлықтау бары   сындағы ең бек-
тері еленіп, еңсесі әрдайым биік бола 
берсін деген тілек қосамын! 

Бақытжан САТЕРШИНОВ,
философия ғылымдарының докторы, 

профессор

ҰЛТТЫҚ 
ИДЕЯ ҚАЖЕТ

ҚАЗАҚҚА

2009 жылы Білім және �ылым министрлігі �ылым комитетіне �арасты Фи лософия, саясаттану және дінтану 
институтыны% директоры, &�А ака  демигі, философия �ылымдарыны% докторы, профессор *бдімәлік Нысанбаев а�амыз 
Шал�ар радиосыны% бас редакторы, журналист, шәкірті, ізденуші Болатбек Т7лепбергенмен таныстырды. 
*беке% Болатбекті% �ылыми жетекшісі екен. Та�ырып ертеректе бе     кі     тіліпті. �ылыми е%бегі дайын. Институт басшысыны% 
ж<мысы к7п, тікелей жетекшілік етуге уа�ыт тапшы. Ма�ан 7зімен бірге жетекшілік етіп, жас �алымны% ж<мысымен тікелей 
айналысу тапсырылды. Зерттеу нысаны 7те ма%ызды, әлі к?нге дейін 7те 7зекті. Б<л ма�аламызда атал �ан та�ырып �азіргі 
�о�амымыз ?шін де аса ма%ызды бол�анды�тан, ав торды% е%бегін таразылап, тар�атып айтуды ж7н санады�.

қандайқандай
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Тркістан облысында�ы білім 
саласыны� ол�ылы�тары жайлы 
жиі еститін болды�. Жуырда �ана 
«Ма�таарал және Бәйдібек ауданды� 
білім б'ліміні� есепшілері 1,8 млрд 
те�гені жым �ыр ды» деген а�парат 
тара�ан. �аржылы� мониторинг 
агенттігі Тркістан облысы бойынша 
департаменті облыс прокуратурасыны� 
йлестіруімен және әкімдікті� 
атсалысуымен екі ауданда�ы былы�ты 
аны�тады. �азір Ма�таарал ауданды� 
білім б'ліміні� есепшілерін 1,2 млрд 
те�ге және Бәйдібек ауданды� білім 
б'ліміні� есепшілері 600 млн те�ге 
к'лемінде сеніп тапсырыл�ан млікті 
за�сыз иемдену фактісі бойынша сот�а 
дейінгі тергеп-тексеруді баста�ан.

 
 Бұл туралы мәлімет таратқан агенттік-

тің ресми �кілі �лібек �бділов тің айтуын-
ша, аталған 2 аудан бойынша мемлекетке 
келтірілген шығынның жалпы сомасы 1,8 
млрд теңгеден астам екен. Ол 2020-2023 
жылдар аралығында «1С: Бух гал терия» 
есеп бағдарламасында жалпы білім беретін 
мектептер қызметкерлерінің карточкалық 
шоттары мен жеке сәйкестен діру н�мір-
лерінің (ЖСН) орнына олармен үлестес 
тұлғалардың ЖСН енгізген айыпталу-
шылар анықталғанын атап �тті. «Сотқа 
дейінгі тергеп-тексеру аясында іс бо-
йынша айыпталушыларға қатысты тергеу 
әрекеттері мен тінту жұмыстары жүргізіліп, 
жылжымалы және жылжымай тын мүлікке 
тыйым салынды. Қазір осы іс бойынша 
жауапкерлер 120 млн теңге к� лемінде кел-
тіріл ген шығынды �з еркімен �теп берді. 
ҚР ҚПК 201-бабына сәйкес, �зге де мәлі-
меттер жария етілуге жат пайды», – деп 
атап �тті ресми �кіл. 

Ал бұған дейін осыған ұқсас қылмыстар 
Сарыағаш пен Шардарада, жуырда Келес 
ауданында анықталған-ды. Қаржылық 
мониторинг агенттігі Түркістан облысы 
бойынша департаменті «Келес ауданының 
білім б�лімі» ММ бухгалтерлерін сеніп 
тап сырылған мүлікті заңсыз иемденді де ген 
күдікке ілінгенін жақында ғана мә лімдеді. 

Келестік білім саласының қызметкер-
лері 2021-2023 жылдар аралығында білім 
беру мекемесінің қызметкерлерінің к�рі-
неу жалған мәліметтерін базаға енгізген. 
Мақтаарал және Бәйдібек ауданы секілді 
мектеп қызметкерлерінің карт-шоттары 
мен жеке сәйкестендіру н�мірлері (ЖСН) 
есепшілермен байланысты азаматтардың 
ЖСН-іне ауыстырылғаны анықталған. 
Қазіргі мемлекетке келтірілген залал 400 
млн теңгеден асады. К�рсетілген фактілер 
бо йынша сотқа дейінгі тергеп-тексеру 
басталып, күдікті адамдарға қатысты сот 
қа мауда ұстау түріндегі бұлтартпау шара-
сына санкция берді.

Одан б�лек, қазығұрттық бір топ ауыл 
тұрғыны мен мұғалімдер бұрынғы мектеп 
директорының қайта келуіне қарсы 
болып, наразылыққа шықты. Олар анау-
мынау себептермен емес, бұрынғы мектеп 
директорының білім ұясындағы қыз-
қырқынға тиісіп, кей біреуінің отбасын 
шайқалтуына себеп кер болғанын айтып 
шулады. Тіпті, мектеп медбикесі �зіне-�зі 
қол салуға дейін бар ған. Қазығұрт ауданы 
Қызыл ата ауылын дағы жалпы орта 
мектепте 9 жыл мектеп директоры болған 
азамат моральға қайшы келетін әрекеттері 
үшін жұмыстан шыққан екен. Ауыл 
тұрғындары оның қызметке қайта келуі 

үшін сотқа арызданғанын ес тіп, мектепке 
қайта келіп қалар деген кү дікпен ұлардай 
шулаған. Мектеп ауласына жиналған 
наразы топ, БАҚ �кілдеріне осынау 
күдіктерін жасырмай айтып берді.  

Осылайша, облыстағы білім саласына 
қатысты ушыққан мәселелер бірінен кейін 
бірі ақпарат кеңістігіне шығып, бүгінде 
республиканы шулатып жатыр. Тағы бір 
жағымсыз хабар, жұмыссыз қалған мектеп 
күзетшілерінің �темақысы да т�ленбей 
қалған. Кезінде Білім және ғылым минис-
трінің бұйрығымен мектептер терроризмге 
осал нысандар санатына жатқызылып, 
оларды қорғау жеке күзет органдарына 

берілгендіктен, облыстың білім саласын-
дағы 1 473 адаммен еңбек шарты бұзылады. 
Прокуратура �кілдері жұмыс берушінің 
еңбек заңнамасын бұзып, 934 қызметкерге 
жалпы сомасы 115 млн теңге болатын тиіс-
ті �темақы т�лемегенін анықтаған. Бұл да 
болса, �ңірдегі білім саласының имиджіне 
нұқсан келетін бірден-бір фактордың 
қатарына енеді. 

Осыған орай, әлеуметтің пікірі де то-
лас тамай тұр. Қоғам белсендісі Ахметжан 
Аятжан: «Болып жатқан жемқорлық фак-
ті лерінде кінәлілер шынымен тек бухалтер 
ме?! Жоқ! Оған жол беріп отырғандар да, 
ақшаны б�лісіп отырғандар да жазасыз 
қалмауы қажет!» – деп пікір қалдырған. Ал 
шымкенттік ұстаз, қоғам белсендісі Fмір 
Шыныбекұлы да түйені түгімен жұ ту ға 
жалғыз бухгалтердің күші жетпейтінін 
айтады. «Ел аузында тарап жатқан әңгіме 
рас болса, бүгінге дейін Түркістан 
облысының Білім басқармасына қарасты 
тек 5 ауданның білім б�лімдерінен ұрлан ған 
қаржы 7 млрд теңгеге жеткен (Қазақ станда 
қателеспесем, 166 аудан бар). Дипломдары 
бар, заманауи техно логиямен жарақтанған 
білімді саналатын 400 педагогтің к�з 
алдында Қазақстан халқын ат т�беліндей 
ғана бухгалтерлер ақымақ қып тонап келген 
дегенге кім сенеді? Білім басқармасы 
басшылары қайда қарады? Бухгалтері 
тонап жатқанын сезбейтін аудандық білім 
б�лімдерінің басшылары соншалықты 
ақымақ па? Мақ таарал ауданы білім 
б�лімінің бухгалтері асылып қапты деген 
суық с�з тарады... Оншақты күн бұрын 
Жетісай ауданында бір мектеп тің завхозы 
�зіне-�зі қол са лыпты деген әңгіме 
шыққан.. Бухгалтер лердің де әке-шеше, 
туыс-бауыр, бала-шағасы бар. Соларды 
аңыратып қойып, қарап отыра береміз бе?» 
– деген �зінің жанайқайын жеткізді. 

Шынында да, соңғы жылдары �ңірдің 
білім саласындағы бейберекетсіздік қо-
ғам да үлкен пікірталас тудырып жүр. 
Осын дай кейбір топтардың келеңсіз әре-
кеттерінің салдарынан саладағы жетістік-
тер суға сіңіп барады. «Бір құмалақ бір 
қарын майды шірітедінің» кері...

Н. САЙЛАУҚЫЗЫ 

БІЛІМ САЛАСЫНДАҒЫ

�ара�анды облысыны� Б7�ар жырау 
ауданында 30 �а�тар кні т'тенше жа�дай 
жарияланды. О�ан себеп, Бота�ара кентінде 
12 пәтерлі т7р�ын йде газ жарылды. Адам 
шы�ыны да бар.

Үйдің шатыры, қабырғасы мен едені, соның 
ішінде бірінші қабаттағы пәтерлер толығымен 
құлады. Сонымен қатар басқа пәтерлер де ішінара 
зақымдалған.

Жарылыс салдарынан 5 адам зардап шекті. Олар 
аймақтың медициналық мекемелеріне жеткізілді. 

 – Оқиға салдарынан зардап шеккен 2 ересек 
науқас Бұқар жырау аудандық ауруханасында 
стационарлық ем алуда. Екі пациенттің біреуі �те 
ауыр жағдайда (80% күйік шалған), екіншісінің 
жағдайы ауыр, бірақ тұрақты (26% күйік шалған). 
Екі бала амбулаториялық емделуге жіберілді, бір 
бала облыстық Балалар клиникалық ауруханасына 
қанағаттанарлық жағдайда жеткізілді. Пациенттерге 
барлық қажетті медициналық к�мек к�рсетілуде, 
– деді облыстық Денсаулық сақтау басқармасының 
басшысы Бибігүл Т�легенова.

Тұрғын үйде жалпы 46 адам тіркеуде тұрса, 
жарылыс кезінде 35-і пәтерінде болған. Апаттық-
құтқару жұмыстары кезінде үйінділерден қаза 
тапқан екі адам және жарақат алған бес адамды 
алып шықты. Жұмыстарға 139 адам және 32 техника 
жұмылдырылды. Қазіргі уақытта апаттық-құтқару 
жұмыстары аяқталды.

«Қазір қираған пәтерлердің тұрғындары туыс-
тарының үйінде тұрып жатыр, бірақ оларды әрі 
қарай орналастыру мәселесі т�тенше жағдай 
аясында шешіледі. Бүгін біздің жергілікті атқарушы 
орган т�тенше жағдай жариялады. Сондықтан тұр-
ғын  дармен с�йлесеміз, жалға берілетін пәтерлердің 
ақысын т�лейміз. Болашақта сарапшылардың 
шешімінен кейін бұл үйді қалпына келтіру мүмкін 
емес десе, үй салуды ойластырамыз, – деді Бұқар 
жырау ауданының әкімі Абылай Сұлтанғали. 

Сондай-ақ зардап шеккендердің отбасыларына 
к�мек к�рсетілетінін баса айтты. Сонымен қатар 
қазір келтірілген шығынды бағалайтын комиссия 
құру жұмыстары жүргізілуде. �кімнің айтуынша, 
үйді KazMIRR мамандарының к�мегімен тексеріп 
жатыр. 

– Үйінділер тазартылды. Жергілікті атқарушы 
органдар барлық қажетті техниканы дер кезінде 
қамтамасыз етіп, соның арқасында бес адам аман 
қалды. Крандар мен үш экскаватор әкелінді. Қазір 
т�тенше жағдайлар қызметі мен полиция қызмет-
керлері сараптама жүргізіп жатыр. Жарылыстың 
болу себебі – газ баллонының дұрыс жұмыс 
істемеуі. Оқиғаға кім кінәлі екенін құқық қорғау 
органдары анықтайды, – деді Қарағанды облысы-
ның Т�тенше жағдайлар департаменті басшысының 
орынбасары Аманбек Бейсембаев.

Жарылыс болған үй орталық қазан дыққа 
қосылмағаны да белгілі болды. 

 «Аудан орталығында осындай қайғылы жағдай 
болды. Біріншіден, Рахметовтер әулетіне қайғыра 
к�ңіл айтамыз. Облыс басшылығымен бірге зардап 
шеккендерді пәтермен қамтамасыз ету қолға алын-
ды. Тұрғын үй 2014 жылы пайдалануға берілген. 
Ауданда осы тәрізді 12 үй бар және оның екеуі 
орталық қазандыққа қосылмаған. Бұл пәтерлер – 
жылу жүйесіне біртін-біртін қосылып келе жатқан 
үйлер. Қазандық кейіннен салынды, сондықтан да 
қосылмаған», – дейді Бұқар жырау ауданының әкімі 
Абылай Қайратқалиұлы.

Жарылыстан кейін Т�тенше жағдайлар депар-
таменті Қарағанды облысының тұрғындарын 
тұрмыстық газды пайдалану кезінде қауіпсіздік 
ережелерін сақтауға шақырды. Сонымен қатар екі 
қабаттан жоғары тұрғын үйлерде газ баллондарына 
тыйым салынатынын айтып, ереже бұзғандарға         
7 АЕК (25 844 теңге) м�лшерінде айыппұл қарас-
тырылған, тағы да қайталанған жағдайда – 10 АЕК 
(36 920 теңге) т�лейтінін де жеткізді.

Ал кеше облыстық Денсаулық сақтау басқар-
масының хатшысы Айнұр �бдиева жансақтау б�лі-
мінде жатқан баланың жалпы б�лімге ауыс тырыла-
тынын, ал екі ересек емделушінің әлі жансақтау 
б�лімінде жататынын, жағдайы ауыр екенін айтты.

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

БОТАҚАРАДА 
НЕГЕ ГАЗ ЖАРЫЛҒАН?

�ызылорда хал�ы сол жа�алау�а салын�ан 
к'пірмен �атынау�а �ор�ып отыр. Себебі екі 
ортаны жал�айтын 'ткелден а�ау шы�ып, 
адам 'міріне �аупі кшейіп т7р. 

Ең алғаш Сырдарияның сол жағалауын Қызыл-
орда қаласымен жалғайтын к�пірдің сыр бергені 
жайында тұрғындар интернет желісінде к�пке жария 
етті. Айдың-күннің аманында к�пірдің жігі ажырап, 
к�ліктердің қатынасына айтарлықтай қиындық 
туғызған. К�лік жүргізушілер к�пірдің жалғанған 
жеріндегі ақау қозғалыс кезінде ерекше байқала-
тынын растап отыр.

Жалпы, Сырдың сол жағалауынан бой түзеген 
жана қалада қоныстанушылар қатары күн санап 
артып келеді. Аталмыш аймақ құрылыс алаңына 
айналып, тұрғын үй кешендері мен зәулім ғимараттар 
к�птен салынуда. Заманауи ғимараттар шоғырланған 
аумақ келешекте қаланың ең к�рікті әрі халық к�п 
қоныстанатын орталығына айналатынына күмән 
келтірмейді.

Дерекке сәйкес, сол жағалауды Қызылорда 
қаласымен байланыстыратын к�пір 2016 жылы ел 
игілігіне берілген. Fткелдің ұзындығы – 386 метр, 4 
жолақты жолдан тұрады. Дария үстінен екі аралықты 
жалғайтын к�пір 180 тонна салмақты к�теруге 
негізделген. 

Жергілікті әкімдіктің уәжіне құлақ түрсек, 
к�пірді күтіп ұстауға жыл сайын қомақты қаржы 
қарастырылады екен. Соның негізінде �ткелге 
мерзімді ж�ндеу жұмыстары жүргізіліп тұратынын 
алға тартады.

Ал тұрғындар �ткелден күніге ерсілі-қарсылы 
қатынайтын к�ліктерге үлкен қауіп т�ніп тұрғанын 
айтып, дабыл қағуда. Бүгінде к�пірдің қосылған тұсы 
10 сантиметрге дейін алшақтап, қаупі тіпті �ршіп 
барады. Сондықтан қайта қалпына келтіру 
жұмыстары жедел жүргізілуі тиіс деп есептейді.

Соған орай Қызылорда қаласы әкімдігінен мәсе-
ленің мән-жайын сұрадық. �кімдік тарапынан 
�ткелдегі келеңсіздікті жоққа шығармады. Дейтұр-
ған мен, к�пірдің жігінің ажырауы қалыпты жағдай 
екенін алға тартып отыр. «К�пірлердің қосылған 
жерінің жігі ажырап, қайта бірігуі – қалыпты жағдай. 
�сіресе, қыстыгүні к�пірдің деформациялық жіктері 
�здігінен ашылып, қайта жабылады. Ал наурыз 
айында бұл процесс толық қалпына келеді. Сол 
уақытта кем-кетік жерлерін ж�нге келтіру жұмыс-
тарын қолға алатын боламыз», – дейді Қызылорда 
қаласы әкімдігінің Тұрғын үй-коммуналдық шаруа-
шылығы, жолаушылар к�лігі және автомобиль жол-
дары коммуналдық мемлекеттік мекемесінің бас-
шысы Жеңісбек Файзуллаев.

Бұған дейін де, шамамен 2 жыл бұрын, Қызылорда 
қаласын сол жағалаумен байланыстыратын осы 
к�пір сыр беріп, жергілікті жұртшылықты қорқыныш 
құшағында ұстағаны белгілі. Сол уақытта құзырлы 
орын тарапынан к�пірді ж�ндеу, қалпына келтіру 
жұмыстары ойдағыдай жүргізілетініне сендіріп, 
алаңдауға ешқандай негіз жоқ екенін алға тартқан 
болатын. Тіпті, бұл жұмыстарға 12 млн теңге қарал-

ғанын мәлімдеген еді. Ал бұл жолғы келеңсіздікті 
қалыпты жағдаймен байланыстырған жауапты орын 
әдеттегідей даурығуға негіз жоқ деген пікірінен танар 
емес. Бұл тұрғындардың к�ңілін күпті еткен күмәнді 
ойларын сейілтпей тұр. 

Араға екі жыл салып, тағы сыр берген сол жағалау 
к�пірінің келешегіне алаңдаған жұрт құзырлы 
орындардың пікіріне күмәнмен қарайтыны жасырын 
емес. «Сонда жыл сайын �ткелді күтіп-баптауға 
б�лінетін қыруар қаржыдан қайран болмай тұрғаны 
ма?» деген сұрақтың туындауы да заңдылық.

�неугүні Қызылорда облысы әкімдігінің �ңірлік 
коммуникациялар қызметінде «Жол активтерінің 
ұлттық сапа орталығы» РМК КОФ директоры Ержан 
Усманов 2022 жылы атқарылған жұмыстарын 
қорытындылаған арнайы брифинг �ткізді. Осы 

брифингте де к�пірдің жайы с�з болды. Сол кездегі 
филиал директорының пікірі т�мендегідей �рбіді.

«Жалпы, бұл к�пірді тиісті сала мамандары 
барып к�рген. К�пір құрылысы 2016 жылы толықтай 
салынып, пайдалануға берілгені мәлім. Рас, белгілі 
бір уақытта �ткелдің деформациялық жігінің ажы-
рауы байқалады. Бұл жолы жігін �лшеу барысында 
10 сантиметрге дейін ашылғаны расталды. Бір 
белгілісі, мұның к�лік қозғалысына ешқандай қаупі 
жоқ екені дәлелденіп отыр. Яғни, күн жылынған 
кезінде бетондар тартылыс күшінің әсерінен �з 
орнына түседі. Бұл – қалыпты жағдай. Дейтұрғанмен, 
к�пірдің үстінде кішкене ақаулары бар екені де 
жасырын емес. Бұл олқылықты алдағы уақытта 
орташа немесе ағымдағы ж�ндеу жұмыстары арқылы 
қалпына келтіретін боламыз», – деп мәлімдеді бұл 
жайында филиал директоры.

Негізінен, қала аумағындағы к�пірлерді күтіп 
ұстауға жыл сайын қалалық бюджеттен қыруар 
қаржы қаралады екен. Алайда бұл қаражат �ткелдерді 
әрлеу, сырлау секілді ағымдағы ж�ндеу жұмыстары-
нан артылмайтын к�рінеді. 

Ал қыс уақытында сыр беретін к�пірдегі 
келеңсіздік қашан түбегейлі шешімін табатыны 
беймәлім. Құзырлы орындар мұны қалыпты жағдай 
деген пікірінен жаңылар емес. Соған қарағанда 
сырбойылық жамағат әлі талай жыл қыс мезгілін 
қорқынышпен �ткізетін сияқты. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ, 
Қызылорда облысы

КӨПІР ТӨҢІРЕГІНДЕ 
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МӘРЕ СЫЗЫҒЫ ЖАҚЫН

Кәсіпкер цехын кеңейтіп, толық 
циклді қызмет к�рсету базасын 

ашуға ниетті. Осылайша, бұрындары 
бұзылған электр қозғалтқыштарын берісі 
Талдықорғанға, арысы Алматыға апарып 
ж�ндететін текеліліктер енді алысқа 
арбаламайтын болды. 

Негізгі мамандығы электрик Юрий 
Семичев тәжірибе жинақтап, шеберлігін 
шыңдап, алдымен үйінде шағын электр 
қозғалтқыштарын ж�ндеумен 
айналысқан. Қалада мұндай қызметке 
сұраныс жоғары екенін ол �з 
тәжірибесінен жақсы біледі. /йткені 
қазірде кез келген жұмыста электр 
қозғалтқышы қолданады. Ал оны  

ж�ндеу мен қалпына келтіру оңай жұмыс 
емес, әркімнің қолынан келе бермейді. 
Кәсіби мүмкіндігін тиімді пайдаланған 
шеберге мемлекеттің қолдауы ықпал 
еткені рас. Ол 2021-2025 жылдарға 
арналған ұлттық кәсіпкерлікті дамыту 
жобасы аясында 5 миллион теңге грант 
алып, мақсатты игерді.

«Грант қаражатының жартысы 
ж�ндеу жұмысына арналған материал 
сатып алуға жұмсалды, оны шағын 
к�лемде сатып ала алмайсың. Мысалы, 
бір катушканың салмағы 20 келі, оның 
10-15 түрі керек. 8ріптестерімнің 
материал сапасы жайлы айтқан кеңесіне 
сүйене отырып, Ресей мен /збекстанда 
жасалғанын әкелдім. Сондай-ақ үлкен 
электр қозғалтқыштарын к�теретін 
контейнер мен арқалық кран сатып 
алдық. Оған қосымша �з қаражатымды 
салдым. Қазір табысты жұмыс істеп 
жатырмыз. Текелі тау-кен байыту 
кешенінде жұмыс істеген кезімнен таныс 
клиенттердің к�пшілігі қазір де 
хабарласып, мені тауып алып жата-
ды», – дейді кәсіпкер.

Цех әзірге шағын, соған 
қарамастан К�ксу, Қаратал 

аудандары мен Талдықорған, Текеліде 
орналасқан кәсіпорындардың к�пшілігі 
осы кәсіпорынның қызметіне жүгінеді. 

«Электр қозғалтқыштарының 
барлығын дерлік ж�ндейміз. Миксер, 
электр ет тартқышы, бұрғы, болгарка, 
сондай-ақ зауыттарда желдеткіштер мен 

диірмендердің жұмыс істеуіне серпін 
беріп тұрған үлкен электр қозғалтқышты 
да ж�ндейміз. Текеліде тас �ңдейтін 
кәсіпорындар аз емес, олар бізге жиі 
хабарласады. Қозғалтқыштардың ең 
ірісінің салмағы 2 тонна, қуаты 160 
кВт-қа жетеді. Жылу электр 
стансаларында қолданатын электр 
қозғалтқышын да ж�ндейміз. Оған 
біліміміз де, тәжірибеміз де жетеді, тек 
қосымша 
құрал-жабдықтар керек», – деді шебер.

Мұндай ауқымды жұмысты 
жалғыз атқару мүмкін емес. 

Сондықтан Юрий Семичев білікті 
к�мекші ретінде жанына немере інісі 
Алексейді алған. Шеберлігі жағынан 
ағасынан кем түспейтін жас маман 
Томск политехникалық университетін 
бітіріп, электротехникалық зауытта 
тәжірибеден �ткен. Туған жерге оралған 
ол «РСК» ЖШС-да бірнеше жыл 
мамандығы бойынша жұмыс істеп, қазір 
ағасымен бірге жеке кәсіппен 
айналысып жүр.

«Кез келген тау-кен құрылғысы, 
мейлі ол ұсатқыш болсын, диірмен 
болсын, желдеткіш болсын, 
қай-қайсысы да электр қозғалтқышымен 
жұмыс істейді. Ол ұзақ уақыт үздіксіз 
жұмыс істегенде тозады, қатты 
қызатындықтан мыс сымдары жиі күйіп 
кетеді. Бізге негізінен 0,5 кВт-тан 160 

кВт-қа дейінгі әртүрлі қуаттағы электр 
қозғалтқышын әкеледі. Оралған мыс 
сымдарының диаметрі 0,25 милеметрден 
1,50 милеметрге дейін жетеді. Электр 
қозғалтқышының сыртқы қақпағын 
ашып, б�лшектеп, істен шығу себебін 
анықтаймыз. Зауыт деректеріне 
сәйкестендіріп қайтадан ораймыз. Бұл 
сырттай қарағанда оңай к�рінгенімен 
күрделі схема, соған қарамастан бұл 
үдеріс түгелдей қолмен атқарылады. 
Мыс сымдарын тегіс орау, орамалардың 
санын қатесіз дәлдікпен есептеу 
тыңғылықты еңбек қажет етеді. Осы 
тақырыптағы әдебиеттер мен 
анықтамалықтарды жиі оқып, зерделеп 
отырамыз. Орама сымдар орындарына 
қойылып, оқшауланғаннан кейін, электр 
қозғалтқышының барлық б�лігі қалпына 
келтіріліп, жұмысы тексеріледі. Электр 
қозғалтқышының дұрыс жұмыс істеп 
тұрғанына к�з жеткізіп, тұтынушыға 
қайтарамыз. Ал қуаты аз 
қозғалтқыштардан күніне 4 агрегатқа 
дейін ж�ндеуге болады», – дейді Алексей 
Семичев.

Қазір кәсіпорында үш адам жұмыс 
істейді. Цех кеңейтілетін болса, 
жұмысшы санын да арттырамыз дейді 
кәсіпкер. 

«Ісімсіз оңынан жүре бастаған соң 
сұранысқа сай цех қызметіне токарь 
жұмысын қосып, толық циклды қызмет 
к�рсететін ж�ндеу шеберханасын ашсақ 
деп жоспарлап отырмыз. Бірақ оны 
жүзеге асыру үшін жабдық алуға 

қосымша қаражат қажет. Сондықтан 
мемлекеттік қолдау бағдарламаларына 
тағы қатысып к�руге тырысамыз. 
Мұндай бағдарламалар бизнесті дамыту 
үшін жақсы к�мек», – дейді Юрий 
Семичев.

Былтыр жыл соңында Жетісу 
�ңіріне 2021-2025 жылдарға 

арналған Ұлттық кәсіпкерлікті дамыту 
жобасы аясында 7,1 млрд теңге, оның 
ішінде тегін гранттар беруге 74,8 млн 
теңге б�лінді. Сондай-ақ облыстық 
Кәсіпкерлік және 
индустриалды-инновациялық даму 
басқармасының мәліметінше, облыста 
жұмыс істеп тұрған шағын және орта 
бизне субъектілерінің саны 60 мыңға 
жуықтаған, бұл салада барлығы 110 мың 
адам жұмыспен қамтылып отыр.

Болат АБАҒАН
Жетісу облысы  

Үш адаммен –

кәсіпорынкәсіпорын

Т
екелі қаласының тұрғыны Юрий Се-
мичев жеке кәсібін бастауды көптен 
ойлап жүрген. Мемлекеттік қолдаудың 
арқасында былтыр жыл соңында өз 

ісін бастаған кәсіпкер электр қозғалтқыштарын 
жөндеп, қалпына келтіретін шеберхана ашты. 
Бүгінде шағын цехта қуаты 160 кВт-қа және салмағы 
2 тоннаға дейін жететін кез келген қуатты электр 
қозғалтқыштары қалпына келтіріледі. 

үлкенүлкен

Бұл додада Қазақстан намысын 
спорттың бес түрі мен 10 дисцип-
лина бойынша 42 спортшы қорға-
ды. Атап айтар болсақ, биатлон, 
керлинг, конькимен жүгіру, шорт-
трек, шайбалы хоккей, шаңғы 
жа рысы, шаңғымен тұғырдан се-
кіру,  шаңғы қоссайысы, тау шаң-
ғы сы, фристайлдан параллель 
мо гул бойынша бақ сынады. Біз-
дің спортшылар 30 жолдама жеңіп 
алды. 2020 жылы Лозаннада �ткен 

қысқы жас�спірімдер олимпиада-
сымен салыстырғанда алға жылжу 
байқалады. /йткені т�рт жыл бұ-
рын біздің құрама т�рт спорт түрі 
бойынша 26 атлетті жарысқа қос-
қан болатын. 

19 қаңтарда басталған қысқы 
жас�спірімдер олимпиадасына 
әлемнің 50 мемлекетінен жеті 
спорт түрінен (15 дисциплина) 81 
медаль жиынтығы сарапқа салын-
ды. 

Б�гін О�т�стік Кореяны� Канвон �аласында !тіп жат�ан �ыс�ы 
жас!спірімдер олимпиадасыны� со�&ы к�ні. Б'л к�ні жарыс 
жолына ша�&ышылар Берік Боранбаева, -убәкір Тотанов, 
Виолетта Митропольская мен Милана Мамедова шы&ады. 

Азия бокс конфедерация-
сыны� (ASBC) баспас!з �ызметі 
елімізде биыл !тетін турнирлер 
тізімін жариялады.

Биыл Қазақстанда бокстан 
әйелдер арасындағы әлем чем-
пионаты �теді. Турнир қыркүйек-
тің аяғы мен қазан айының басы-
на жоспарланған. 

Еліміздегі беделді турнир-
лердің бірі – «Елорда кубогі» 
маусым айында ұйымдас тыры-
лады. Сондай-ақ 2024 жылы Саға-
дат Нұрмағамбетов мемориалы, 
Вахитовский турнирі, Шоқыр 

Б�л те кұлы мемориалы, Абдалиев 
мен Ғалым Жарылғапов мемо-
риал  дары �з жеңімпаздарын 
анық  тайды. 

Жастар арасында �тетін жа-
рыстар қатарында Бекзат Саттар-
ханов мемориалы, «Жетісу» кубо-
гы, 8йтеновтер мемориалы, Сері-
ков мемориалы, Сафин мемо-
риалы мен Хайрутдиновті еске 
алуға арналған турнир бар.  Биыл-
дан бастап Галиб Жафаров пен 
Ділдәбековтың жүлдесіне арнал-
ған бокс додасы ұйымдас тырыла-
ды. Серік Сәпиевтің жүлдесі үшін 
�тетін турнир де жас таланттарға 
мүмкіндік болмақ. 

16 жаста&ы -мір Омарханов 
жас!спірімдер арасында ITF 
Juniors рейтингісінде 16-орын&а 
к!терілді. Осылайша, ол отанды� 
жас!спірімдер арасында&ы е� 
�здік к!рсеткішті тіркеп отыр. 

Бұған дейін қазақстандық тен-
нисшілер жас�спірімдер арасын-
дағы әлемдік рейтингте дәл бұлай 
жоғарылаған емес. Осыған дейін 
рейтингте 27-сатыда тұрған Қара-
ғанды теннис мектебінің түлегі 
8мір Омарханов жас�спірімдер 
арасында Аустралия ашық чем-
пио натының ширек финалына 
дейін жеткен болатын.

ӘМІР – 
ҮЗДІК ТЕННИСШІ

Кез келген тау-кен құрылғысы, мейлі ол ұсатқыш болсын, 
диірмен болсын, желдеткіш болсын, қай-қайсысы да электр 

қозғалтқышымен жұмыс істейді. Ол ұзақ уақыт үздіксіз жұмыс 
істегенде тозады, қатты қызатындықтан мыс сымдары жиі 

күйіп кетеді.


